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Kaj lahko naredi vsak od nas
Od takrat, ko so v petdesetih letih prejšnjega stole-

tja iznašli plastiko, je bilo po vsem svetu proizvede-
nih več kot devet milijard ton različnih plastičnih ma-
terialov. Po podatkih agencije za tržne raziskave Sta-
tista je bil leta 2021 svetovni trg plastike vreden sko-
raj 600 milijard dolarjev, zaradi velikega povpraše-
vanja pa naj bi do konca tega desetletja zrasel na več 
kot 800 milijard dolarjev.

Če smo do nedavnega mislili, da je problem s pla-
stiko povezan zgolj z njenim počasnim razkrojem in 
onesnaževanjem okolja, je zdaj jasno, da imamo še 
en problem, in ta je, da zavržena plastika v okolju, na 
soncu, v vodi in v vetru razpade na zelo majhne, člo-
veškim očem nevidne delce. Drobni plastični koščki 
nastajajo tudi pri pranju oblačil, med vožnjo avtomo-
bilov in še pri veliko drugih uporabniških opravilih. 

Britanski ekolog Richard Thompson je leta 2004 
skoval izraz mikroplastika za plastične delce, manjše 
od petih milimetrov, pred petimi leti pa je francoska 
kemičarka Alexandra Ter Halle pri preiskavah vzor-
cev morske vode iz Atlantskega oceana dokazala, da 
v okolju obstaja tudi nanoplastika, to so delci, ki me-
rijo manj kot 0,1 mikrometra (mikrometer je tisočkrat 
manjši od milimetra).

Ogromne količine mikro- in nanoplastike onesna-
žujejo ves planet. Ljudje zaužijemo drobne delce s hra-
no in pijačo in jih tudi vdihujemo. Našli so jih že v bla-
tu odraslih in dojenčkov, marca letos so na Nizozem-
skem našli mikroplastiko v človekovi krvi, aprila so 
jo angleški raziskovalci našli v pljučih preiskovancev.

Slovenija pri tem (žal) ni izjema. Dijaka ljutomer-
ske gimnazije sta aprila na mednarodnem tekmova-
nju International Conference of Young Scientists pre-
jela zlato medaljo za raziskavo, v kateri sta opravila 
meritve mikroplastike v sladkovodnih ribah v pore-
čju Mure, ki velja za čisto in neonesnaženo reko. 94 
odstotkov vseh rib (pregledala sta 50 vzorcev) je vse-
bovalo mikroplastiko.

Po ocenah strokovnjakov bi lahko odrasla oseba, ki 
živi v urbanem okolju, v enem tednu zaužila pet gra-
mov plastike. Toliko – za lažjo predstavo - tehta ban-
čna kartica. Pri takšni porabi bi v desetih letih pojed-
li dva kilograma in pol, v celotnem življenju pa kar 
dvajset kilogramov mikroplastike.

Kakšne posledice povzročata mikro- in nanopla-
stika v naših organizmih, še ne vemo, ker je bilo opra-
vljenih premalo raziskav. Nevarni se zdijo zlasti nano-
delci, ki so dovolj majhni, da zmorejo vstopati v celi-
ce. In kaj lahko naredimo? Če nič drugega, zmanjša-
mo svojo izpostavljenost plastiki, sploh tisti za enkra-
tno uporabo. Tako lahko vsak od nas zmanjša pora-
bo plastike, pomaga pri ohranjanju okolja in podpre 
prizadevanja ekologov, kot je tokratna intervjuvan-
ka Urša Zgojznik.
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ZMANJŠEVANJE VPLIVA PLASTIČNIH PROIZVODOV NA OKOLJE

Plastični izdelki za enkratno uporabo spadajo 
v preteklost

Darja Knez, vodja TIC v Solčavi:
»V Centru Rinka upravljamo s prireditvenim pro-

storom in v okviru tega vsi, ki pri nas pripravljajo pri-
reditve, koristijo vso pripadajočo opremo. V tej op-
remi so tudi pribor, krožniki, kar pomeni nič plasti-
ke. Kar se kozarcev tiče, lahko povem, da smo prav 
z namenom zmanjševanja plastičnih odpadkov pri 
podjetju Skaza nabavili kozarce iz posebne plastične 
mase, ki se lahko perejo v pomivalnem stroju, torej 
so namenjeni večkratni uporabi. S tem smo dosegli 
veliko manjšo količino plastičnih odpadkov. Seve-
da popolne odprave odpadkov v kontekstu gibanja 
Zero Waste še nismo dosegli, zagotovo pa smo na 
dobri poti glede zmanjšanja obremenitev naše na-

rave z odpadki. Poleg tega smo že nekajkrat organizirali predavanja o gibanju Zero 
Waste, pripravili smo delavnico za naše ponudnike, in tako pripomogli k osvešče-
nosti v smeri zmanjševanja oziroma odprave odpadkov na prireditvah.« 

Lansko poletje so po vsej Evropski 
uniji začele veljati prepovedi izdelkov 
na podlagi direktive o zmanjšanju vpliva 
nekaterih plastičnih proizvodov na oko-
lje. Tako je bilo tudi v Sloveniji, čeprav 
do takrat prenosa v naš pravni red še 
nismo izvedli. Gibanje Break Free From 
Plastic (BFFP) v zadnjem poročilu o sta-
nju implementacije direktive v EU kaže 
napredek v večini držav, tudi v Sloveniji. 

K ZMANJŠANJU NEGATIVNEGA 
VPLIVA LAHKO PRISPEVA VSAK

Do zmanjšanja negativnega vpliva 
plastičnih proizvodov na okolje lahko 
pripomore zavestno ravnanje vsakega 
posameznika, v veliki meri pa tudi or-
ganizatorjev prireditev. Kot kaže praksa, 
se tega zaveda tudi večina organizator-
jev dogodkov v Zgornji Savinjski dolini, 
saj aktivno delujejo v smeri zmanjša-
nja plastičnih izdelkov na prireditvah.

NEKATERI PREPOVEDANI PLASTIČNI 
IZDELKI ŠE VEDNO NA TRGU 

Z uveljavitvijo omenjene direktive je 
v veljavo stopila prepoved prodaje ozi-
roma lansiranja na trg določenih pla-
stičnih izdelkov za enkratno uporabo. 
V praksi to pomeni, da so lahko na tr-
govskih policah do odprodaje obstoječih 

zalog. Ker so na trgu še vedno prisotni 
nekateri prepovedani plastični izdelki 
za enkratno uporabo, gibanje BFFP po-
ziva tako države kot Evropsko komisi-
jo, naj odigrajo svojo vlogo pri zaustavi-
tvi onesnaževanja s plastičnimi izdelki 
za enkratno uporabo. Cilj, ki ga direkti-
va zasleduje, je prepolovitev teh odpad-
kov do leta 2030, kar naj bi med drugim 
pomembno vplivalo na zmanjševanje 
škode ribištvu in pripomoglo k čišče-
nju morja.

VEČJA ODGOVORNOST 
PROIZVAJALCEV

Slovenija prenosa direktive še ni pov-
sem zaključila, za kar je januarja le-
tos prejela uradni opomin Evropske 

komisije. Kot razlagajo v društvu Eko-
logi brez meja, krivda ni povsem na slo-
venski strani, saj do takrat Evropska ko-
misija še ni pripravila nekaterih usme-
ritev za pravilen prenos direktive v naš 
pravni red. Večina držav prav tako še 
ni razčlenila obvez glede ozaveščanja 
in ga prepušča proizvajalcem, kar se po 
izsledkih poročila za sedaj ne kaže kot 
dobra praksa. Ekologi opozarjajo, da za 
dokončanje vnosa direktive sedaj ni več 
ovir, pravzaprav se že mudi, saj leto 2023 
prinaša prve obveze glede proizvajalčeve 
razširjene odgovornosti: ozaveščanje in 
plačilo stroškov za čiščenje smetenja z 
njihovimi izdelki. Dobra novica ob tem 
je, da se je Slovenija zaradi predvide-
nih ukrepov uvrstila med države z dob-
ro skupno oceno.

ZGORNJA SAVINJSKA DOLINA 
V ZELENI SMERI

V Zgornji Savinjski dolini se tekom 
leta odvije več velikih prireditev, ki pri-
vabijo številne obiskovalce. Kar se tiče 
odpadkov, so lahko zelo obremenjujo-
če za okolje, si pa v naših občinah pri-
zadevajo za čimbolj učinkovito ravna-
nje z odpadki in k temu spodbujajo tudi 
organizatorje oziroma udeležence teh 
prireditev. 

V LUČAH SKRBIJO ZA LOČEVANJE 
IN ODVOZ ODPADKOV TER 

OSVEŠČANJE
Na prireditvah v sklopu Lučkega dne, 

ki potekajo ves teden, je obremenitev z 
odpadki precejšnja. Vendar pa, kot pra-
vi Aneta Šiljar, vodja turistično-infor-
macijskega centra v Lučah, organizatorje 
spodbujajo k ločevanju odpadkov, skrbi-
jo tudi za sprotno odvažanje odpadkov, 

Do leta 2030
naj bi v EU prepolovili količino 
odpadkov iz plastičnih izdelkov za 
enkratno uporabo.
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hkrati pa se zavedajo, da so to šele zače-
tni koraki v smeri večje ekološke zaved-
nosti. Šiljarjeva tudi meni, da bo zmanj-
ševanje plastičnih odpadkov veliko bolj 
učinkovito, ko bodo svojo odgovornost 
pri proizvodnji izdelkov za enkratno 
uporabo prevzeli proizvajalci. 

PRIMERA DOBRE PRAKSE TUDI 
SOLČAVA IN REČICA OB SAVINJI 
V ekološki smeri razmišljajo tudi v 

Solčavi. Center Rinka, ki upravlja s pri-
reditvenim prostorom, uporabnikom 
ob najemu zagotovi ekološko neopo-
rečen jedilni pribor in kozarce. Primer 
dobre prakse je tudi Lenartov sejem na 
Rečici ob Savinji, ki ga organizira tam-
kajšnje turistično društvo. S prireditvi-
jo obiskovalcem približajo utrip sejmov 
iz časa med obema svetovnima vojna-
ma, kar pomeni, da plastika na tem sej-
mu ni dobrodošla. Vsa embalaža na sej-
mu je trajnostna, prodajalci svoje izdel-
ke ponujajo in predstavljajo na način, ki 
je prijazen do okolja. Tudi ta prireditev 
je dokaz, da je v sedanjih časih mogoče 
preživeti brez za okolje obremenjujočih 
plastičnih produktov.

Tatiana Angioi

NAJVEČJI SLOVENSKI IZVOZNIKI

BSH Hišni aparati in KLS Ljubno 
na lestvici Top 100

V uredništvu časnika Finance so ana-
lizirali podatke o poslovanju slovenskih 
podjetij v letu 2021 in ugotovili, da so ve-
lika izvozna podjetja rekordno proda-
jo na tujih trgih, doseženo v letu 2019, 
lani presegla za 19 odstotkov. Pregled je 
tudi pokazal, da so se najboljši izvozniki 
pred izbruhom energetske krize še do-
datno razdolžili.
PRIHODKE V TUJINI USTVARI VSAKO 

TRETJE SLOVENSKO PODJETJE
Prihodki vseh slovenskih družb na tu-

jih trgih so se lani okrepili za 29 odstot-
kov, izvoz na trge držav članic EU pa se 
je povečal za 27 odstotkov. Iz podatkov 
AJPES še izhaja, da je prihodke v tuji-
ni lani ustvarila vsaka tretja slovenska 
družba. 352 velikih podjetij je ustvarilo 
62,5 odstotka vsega slovenskega izvo-
za. Število podjetij, ki več kot polovico 
svojih prihodkov ustvarijo na tujih tr-
gih, se je lani povečalo za slabih 14 od-
stotkov na 9513.

BSH HIŠNI APARATI NA OSMEM, 
KLS LJUBNO NA 65. MESTU

Na prvem mestu lestvice Top 100 slo-
venskih izvoznikov je novomeška Krka z 

1,4 milijarde evrov izvoza in čistim poslov-
nim izidom v višini 245 milijonov evrov. 

Na drugem mestu je velenjsko Gore-
nje, ki je izvozilo za dve milijardi, a je 
bil njihov čisti poslovni izid 1,2 milijo-
na evrov minusa. 

Na tretje mesto se je uvrstil ljubljan-
ski Lek z 1,3 milijarde evrov izvoza in 147 
milijoni evrov čistega izida. 

Na osmem mestu najdemo podjetje 
BSH Hišni aparati Nazarje, ki je lani iz-
vozilo za 476,4 milijonov evrov in ustva-
rilo 10,3 milijona evrov čistega izida. 

Na 65. mesto se je uvrstilo podjetje 
KLS Ljubno s 50,4 milijonov evrov izvo-
za, njihov čisti poslovni izid pa je zna-
šal 11,6 milijona evrov. 

KRITERIJI ZA RAZVRSTITEV
Pri oblikovanju lestvice Top 100 slo-

venskih izvoznikov so pri časniku Fi-
nance upoštevali prihodke na tujih tr-
gih, število zaposlenih, kapital, sredstva, 
neto čisti poslovni izid in EBITDA (koliko 
dobička pred obrestmi, davki, amortiza-
cijo je izbrano podjetje ustvarilo z inve-
stiranim kapitalom).

Franci Kotnik

REKREACIJSKI CENTER GOLTE

Pred novo smučarsko sezono 
vrsta neznank

Smučarska središča se že pripravljajo 
na novo zimsko sezono, pred katero pa 
jih pesti precej neznank. Po dveh letih 
protikoronskih ukrepov jih skrbijo pred-
vsem visoke cene energentov, na Golteh 
pa poleg tega zaradi tehničnih težav še 
vedno ne obratuje nihalka, ki je bistve-
nega pomena za nemoten in uspešen 
potek smučarske sezone. 

VISOKE CENE ENERGENTOV IN 
TEHNIČNE TEŽAVE

»Poletna sezona je pustila grenak pri-
okus predvsem zaradi visokih cen ener-
gentov in tehničnih težav z nihalko, za-
radi česar letos nismo mogli ponudi-
ti prevozov, to pa je bil tudi razlog za 
manjši obseg aktivnosti na planini. Be-
ležili smo nekoliko nižje število dnevnih 
obiskovalcev, predvsem tistih, ki vožnjo 
z najdaljšo nihalko v Sloveniji izkoristijo 

za dnevni izlet,« je povedala direktorica 
družbe Golte Suzana Srdić in dodala, da 
je bila obiskanost hotela dobra, prevla-
dovali so domači gostje.

V ZAMENJAVO DVEH ŽIČNIŠKIH 
NAPRAV 

Na Golteh poslovanje sproti prilaga-
jajo trenutnim gospodarskim razme-
ram, zaradi ohranjanja stabilnosti po-
slovanja pa so sprejeli odločitev, da po-
letno sezono zaključijo s koncem avgu-
sta in se v času do začetka zimske se-

zone posvetijo remontu nihalke ter za-
četni fazi menjave žičniških naprav. Dve 
novi štirisedežnici, financirani iz držav-
nih sredstev, naj bi nadomestili dotra-
jano dvosedežnico in vlečnico Stari sta-
ni in Smrekovec. S tem bodo poskrbe-
li za večje udobje smučarjev in pretoč-
nost na smučišču.

IZZIV TUDI KADRI
V več smučarskih centrih v Sloveniji 

opozarjajo, da trenutnih cen, ki jih pla-
čujejo za energente, poslovanje ne pre-
nese, drugi velik izziv pa je pomanjka-
nje gostinskega in tehničnega kadra. Po-
nekod so zato že napovedali podražitev 
smučarskih vozovnic, računajo pa tudi 
na ukrepe države, vendar ne prepove-
di obratovanja žičničarjev, ki ga je pred 
dnevi kot možnost omenil minister za 
infrastrukturo Bojan Kumer. 

Barbara Rozoničnik

Zaradi tehničnih težav nihalka na 
Golte še vedno ne vozi. 

(Foto: arhiv podjetja)
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Gradnja optičnega omrežja v Zgornji Savinjski dolini
Verjetno ste opazili, da se v zad-

njih mesecih okoli vas vozi veliko 
oranžnih kombijev z napisom GVO. 
Razlog za povečano prisotnost je 
začetek gradnje optičnega omrežja 
tudi na terenu. 

Kot vam je že znano, na območju 
občin Mozirje, Luče, Ljubno, Rečica 
ob Savinji, Gornji Grad in Nazar-
je družba GVO, d.o.o. izvaja izgra-
dnjo projekta gradnje odprtih širo-
kopasovnih omrežij naslednje ge-
neracije »GOŠO 5«. V sklopu pro-
jekta izgradnje optičnega omrežja 
se gradijo tako imenovane »bele 
lise«, ki jih je Ministrstvo za javno 
upravo, kot nosilec projekta, pre-
poznalo kot predmet projekta in s 
tem predmet javnega sofinancira-
nja izgradnje. Z izgradnjo optične-
ga omrežja bodo vsi občani oziro-
ma krajani določenega dela občine 
(kjer projekt poteka) pridobili mož-
nost dostopa do sodobnih optičnih 
povezav, ki so za delo in življenje 
dandanes nujno potrebne.

Projekti, ki potekajo ločeno po 
posameznih občinah, so večinoma 
projektno zaključeni in posledično 
so se z junijem pričela tudi dela na 
terenu. Sama gradnja bo potekala v 
več fazah v vseh občinah na enak 
način. V prvi fazi se gradi hrbtenična 
povezava do posamezne vasi ali na-
selja. Funkcijska lokacija za vse ob-
čine bo v dogovoru z Občino Ljub-
no postavljena v Radmirju, kjer bo 

postavljena tudi aktivna oprema. Ko 
bo hrbtenična povezava zgrajena se 
bo pričela gradnja optičnih priključ-
kov do posameznih gospodinjstev, 
ki so že oddali prijavo za optični 
priključek. 

Sam postopek izgradnje optičnih 
priključkov bo potekal po nasled-
njem vrstnem redu:

• Stranko obišče predstavnik druž-
be GVO in skupaj dogovorita, kako 
bo potekala trasa od hrbtenice do 
posameznega gospodinjstva (upo-
rablja se obstoječa infrastruktura kot 
npr.: obstoječi drogovi ali cevi).

• Ko so izvedena morebitna grad-
bena dela, se potegnejo kabli do po-
samezne hiše.

• Za izvedbo notranje instalacije 
se najprej telefonist dogovori za ter-
min obiska.

• Notranja instalacija se izvede v 
dogovoru s posamezno stranko in 
sicer po obstoječih podometnih po-
teh. V primeru, da take možnosti ni, 
se uporabijo PVC kanali. 

Sami vklopi na optično omrežje 
se bodo predvidoma pričeli v zgo-
dnjepoletnem času leta 2023, ko tudi 
pričakujemo prve delujoče priključ-
ke. Hrbtenično omrežje, ki je pred-
met pogodbe z Ministrstvom za jav-
no upravo, mora biti v celoti dokon-
čano do septembra 2023, priključki 
pa se bodo gradili predvidoma do 
konca leta 2023.

Za vsa dodatna vprašanja v zve-
zi z gradnjo optičnega priključka, 
smo na voljo na:

• 02 / 333 26 26  ali
• Oso5@gvo.si 

GVO, d.o.o.
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ČRNIVEC

Plaz odnesel cesto, zapora bo 
dolgotrajna

Zaradi plazu je cesta na Črnivec iz smeri Zadrečke doline zaprta za ves promet. 
(Foto: arhiv Občine Gornji Grad)

Po obilnem deževju v preteklem ted-
nu se je na cesti med Novo Štifto in Čr-
nivcem v naselju Tirosek sprožil obse-
žen zemeljski plaz, ki je odnesel polovi-
co cestišča, zato je cesta do nadaljnjega 
zaprta za ves promet. Sanacija bo gle-
de na obsežnost plazu trajala dlje časa. 

Obvoz za osebna vozila je urejen po 
državnih cestah na relaciji Gornji Grad-
-Radmirje-Luče-Kranjski Rak-Pod-
lom-Črnivec in obratno. Obvoz čez 

Tomanovo planino, kjer cesta poteka 
preko privatnih zemljišč, ni dovoljen. 
Ker obvoz za avtobusni promet ni mo-
žen, bo avtobusni prevoznik do nadalj-
njega linijo namesto iz Gornjega Grada 
izvajal od Črnivca do Kamnika in obra-
tno. Težava ostaja prevoz iz Gornjega 
Grada do avtobusne postaje na Črniv-
cu, ker so na to linijo najbolj vezani za-
posleni in dijaki.

Štefka Sem

NAZARJE

Poleg izgradnje krožišča še rekonstrukcija vodovoda

Novo krožišče bo umirilo promet, izboljšalo pretočnost in zagotovilo varnejše 
vključevanje na glavno cesto. (Foto: Nastasja Kotnik)

Promet na regionalni cesti mimo 
osnovne šole v Nazarjah je zaradi grad-
nje krožišča omejen z delno zaporo. S 
semaforjem je urejen izmenični promet. 
Novo krožišče bo umirilo promet v ob-
močju gibanja šolskih in predšolskih ot-
rok, zagotovljena bo boljša pretočnost in 
varnejše vključevanje na cesto Nazarje–
Gornji Grad z občinskih cest. Izvajalec 
del je podjetje Tegar.

OBNOVLJENIH BO 300 METROV 
VODOVODA LETOŠČ

Površina, po kateri trenutno poteka 
promet, je asfaltirana, ostale površi-
ne so porezkane ali izkopane. Peš pot 
do osnovne šole so uredili razmeram 
primerno, steza je varna za uporabo 
in zaščitena z gradbiščno mrežo. Jav-
no podjetje Komunala Mozirje je pred 
začetkom gradnje krožišča izpostavi-
lo smiselnost obnove vodovodnega 
omrežja na območju gradbišča. Tako 

bo obnovljenih okrog 300 metrov vo-
dovoda Letošč. Obnovo bodo sofinan-
cirale občine Nazarje, Mozirje in Rečica 
ob Savinji. Občina Nazarje bo financi-
rala še obnovo sekundarnega vodovo-
dnega omrežja v dolžini približno 300 
metrov. Izvajalec mora pred nadaljeva-
njem del na gradbišču najprej obnovi-
ti vodovod, nato bo nadaljeval z grad-
njo krožišča. 
ZBIRAJO ODZIVE GLEDE UREDITVE 

OSREDNJEGA DELA KROŽIŠČA
Podjetje PUP Velenje je pripravilo idej-

no zasnovo osrednjega dela krožišča, ki 
je bila posredovana v pregled občinskim 
svetnikom, ravnateljici osnovne šole Ve-

sni Lešnik, ravnatelju glasbene šole Jer-
neju Marinšku in predsednici krajevne 
skupnosti Vanji Hofbauer. Trenutno na 
občini zbirajo odzive glede ureditve osre-
dnjega dela krožišča, nakar morajo pred 
izvedbo dobiti še soglasje Direkcije Repu-
blike Slovenije za infrastrukturo. 

ZAKLJUČEK DEL V NOVEMBRU
Strošek izgradnje krožišča je predvi-

den v višini 522.823 evrov, strošek re-
konstrukcije vodovoda Letošč in lokal-
nega voda na območju krožišča pa je 
ocenjen na 120.000 evrov. Projekt sku-
paj z Občino Nazarje financira ministr-
stvo za infrastrukturo. Zaključek del je 
predviden v mesecu novembru.

Nastasja Kotnik

522.823 EUR
znaša predviden strošek izgradnje 
krožišča. 
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SREČANJE PODJETNIC SAVINJSKE REGIJE

Z dobrimi poslovnimi modeli 
do finančnih spodbud

Urška Pečnik na srečanju podjetnic 
Savinjske regije na letošnjem MOS v 

Celju (foto: osebni arhiv)

V okviru letošnjega sejma MOS v Ce-
lju so pripravili mreženje in izmenjavo 
dobrih praks med podjetnicami Savinj-
ske regije. Dogodka sta se udeležili tudi 
samostojni podjetnici iz Mozirja Marti-
na Marolt in Urška Pečnik.

Martina Marolt deluje na področju 
modnega kreiranja, Urška Pečnik pa se 
ukvarja s pravnim in poslovnim sveto-
vanjem ter posredovanjem v prometu z 
nepremičninami. Z uspešno predstavi-
tvijo vsaka svojega poslovnega modela 
sta uspeli na natečaju javnega agencije 
Spirit in ministrstva za gospodarstvo za 
podelitev finančnih spodbud podjetni-
cam, ki so z dejavnostjo pričele v leto-
šnjem oziroma lanskem letu. Na nate-
čaju je bila uspešna še ena Mozirjanka, 
Katja Goličnik, ki kot samostojna pod-
jetnica deluje pod imenom Katja's ra-
inbow, umetniško ustvarjanje.

Barbara Rozoničnik

SPODNJA REČICA 

Dotrajan most bo 
zamenjal novi

Most v Spodnji Rečici je zaprt, 
gradnja novega mostu se začne 

kmalu. (Foto: Barbara Rozoničnik)

Začenja se rekonstrukcija dotrajane-
ga mostu čez Savinjo v Spodnji Rečici. 
Most je zaprt, z deli bodo pričeli predvi-
doma v prvi polovici oktobra. Večinski 
investitor bo občina, računajo pa na del-
no sofinanciranje Ministrstva za okolje 
in prostor iz sredstev za sanacijo pos-
ledic po naravnih nesrečah. Predvide-
na vrednost projekta je okrog 750 tisoč 
evrov, nov most naj bi bil končan juni-
ja prihodnje leto.

Most je bil povsem dotrajan in nuj-
no potreben obnove. Pri podrobnejšem 
pregledu so ugotovili, da je popravilo 
ekonomsko neupravičeno, za dosega-
nje ustrezne nosilnosti ga je potrebno 
zamenjati v celoti. Nov objekt je zasno-
van kot integralna betonska konstrukci-
ja v dolžini slabih 43 metrov, širina vo-
zišča s hodniki pa bo znašala 6,3 metra. 
Pogodba za izvedbo del je sklenjena s 
celjskim podjetjem VOC. V času del bo 
zaprta lokalna cesta od bara Lesjak pro-
ti Nazarjam.

Barbara Rozoničnik

ZAVOD ZA GOZDOVE SLOVENIJE

Smrekovi podlubniki so ponovno »udarili«
Po dveh letih relativnega zatišja so se 

letos poleti praktično povsod po Slo-
veniji, kjer v gozdovih prevladuje smre-
ka, razmahnili smrekovi odlubniki. Kot 
je povedal Marijan Denša iz nazarske 
območne enote Zavoda za gozdove Slo-
venije, med najbolj prizadeta območja 
spada tudi znaten del gozdov Zgornje 
Savinjske doline. 

NAJBOLJ OGROŽENI 
GOZDOVI V SOLČAVI

Najbolj ogroženi so gozdovi v enoti 
Solčava, kjer posek zaradi podlubnikov 
predstavlja skoraj polovico vsega po-
seka, sledi enota Luče, kjer je ta delež 
skoraj tretjinski. V Nazarjah znaša posek 

lubadark preko četrtine, v enoti Gornji 
Grad preko petine vsega poseka. Trenut-
no je najugodnejše stanje v enoti Ljub-
no, a je tudi tam posek zaradi podlub-
nikov močno nad »normalnim«.

»Vse do poletja sušenja smrek ni bilo, 
stanje je bilo na videz normalno, razen 
v Solčavi in v Lučah, kjer so tudi pozimi 

in spomladi odkazovali povečan obseg 
lubadark, saj tam gradacija iz leta 2019 
še ni povsem izzvenela. Ker so bili sm-
rekovi gozdovi še vedno oslabeli zaradi 
poškodb v vetrolomu leta 2017, lanske-
ga snegoloma v gorskih gozdovih in iz-
razite zimske suše, ki je oslabila dreve-
sa, je izredno dolgotrajno toplo in pred-
vsem sušno vreme omogočilo hitro in 
učinkoviito razmnoževanje podlub-
nikov. Ti se niso pustili prositi in v vi-
sokem poletju so skoraj dobesedno »ek-
plodirali«. Od 1. avgusta dalje gozdarji na 
območju Solčave in Luč skoraj ne odka-
zujejo drugega kot smrekove lubadarke. 
Stanje je res zakrbljujoče,« je povedal 
Marijan Denša.
NAJBOLJŠE ZDRAVILO: PRAVOČASNA 

IN DOSLEDNA SANACIJA 
»Širjenje žarišč podlubnikov prepre-

čimo v prvem koraku tako, da jih pra-
vočasno odkrijemo,« je še pojasnil Den-
ša, »zato lastnikom gozdov svetujemo, 
da tedensko pregledujejo svoje gozdove, 
zlasti v čistih sestojih smreke na prisoj-
nih legah ter v okolici prejšnjih žarišč in 
ujm. V primeru zaznave lubadark je tre-
ba o tem takoj obvestiti revirnega goz-
darja in se v dogovoru z njim lotiti sa-
nacije. Drugi korak je hitra in dosledna 
sanacija žarišča, torej posek in izdelava 

vseh napadenih in sumljivih smrek, be-
ljenje (lupljenje) lesa ali takojšen odvoz 
lesa z gozda ter dosledno ureditvijo se-
čišča. Tudi saniran objekt je treba re-
dno kontrolirati, da pravočasno opazi-
mo morebitne nove izbruhe. S pravo-
časno sanacijo ohranimo tudi kvaliteto 
in s tem vrednost lesa ter tako prepre-
čimo zmanjšanje dohodka od prodaje.«

Franci Kotnik

Od 1. avgusta dalje 
gozdarji na območju Solčave in Luč 
skoraj ne odkazujejo drugega kot 
smrekove lubadarke.
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NADZORNI ODBOR STRANKE DESUS ZASEDAL V MOZIRJU

O volitvah in izzivih, ki jih za starejše prinaša zima

Seje nadzornega odbora DeSUS v Mozirju se je udeležil tudi predsednik 
stranke Ljubo Jasnič (drugi z leve). (Foto: arhiv stranke)

Nadzorni odbor stranke DeSUS, ki mu 
predseduje Darinka Dobovičnik, se je 
na zadnji seji sestal v Mozirju. Seje se 
je udeležil tudi predsednik stranke Lju-
bo Jasnič in izpostavil potrebo po ude-
ležbi predstavnikov stranke na lokalnih 
volitvah. Opozoril je tudi na izzive, pred 
katere bodo postavljeni starejši v priha-
jajoči zimi.

SPODBUDA ZA UDELEŽBO 
NA LOKALNIH VOLITVAH

Člani nadzornega odbora so obrav-
navali revizijsko poročilo o poslovanju 
stranke od leta 2018 do junija 2022. Pri 
tem so izrazili zadovoljstvo nad opra-
vljenim delom revizijske hiše in zavzeli 
stališče, da je potrebno poročilo izdelati 
za vsako poslovno leto. K skrbnemu pre-
gledu poslovanja je botrovalo tudi dej-
stvo, da se stranka na volitvah ni uvr-
stila v državni zbor, z rebalansom pa so 
začrtali njeno delovanje do konca leta s 
poudarkom na finančni podpori občin-
skim organizacijam, ki se bodo angaži-
rale na lokalnih volitvah. Dobovičniko-
va je poudarila, da je stranka likvidna 
in nima dolgov, delovanje pa bodo pri-
lagajali finančni situaciji. 

POVEZOVANJE V KORIST 
RANLJIVIH SKUPIN

Jasnič je opozoril, da jesen in zima za 
starejše prinašata precej izzivov, ki jim 
bodo botrovali inflacija, dvig cen osnov-
nih življenjskih potrebščin, energetska 
kriza in morebitni ponovni porast okužb 
s koronavirusom. Po njegovem mnenju 
je ključno povezovanje stranke z društvi 
upokojencev v korist socialno najbolj 
ranljivih skupin, upokojencev, invali-
dov in mater samohranilk. 

JESENI KONGRES STRANKE
V stranki beležijo ponovne vstope v 

DeSUS s strani tistih, ki so pred volitva-
mi prestopili v druge stranke, danes pa 
so brisane iz registra političnih strank. 
Beseda je tekla tudi o načrtovanem je-
senskem kongresu DeSUS in o bližajočih 
se predsedniških volitvah, kjer stranka 
v prvem krogu ne bo podprla nobenega 
od kandidatov.

Barbara Rozoničnik

OBČINA NAZARJE

Namesto 90 sanirali 170 metrov 
ceste čez prelaz Lipa

Podjetje Brlec je saniralo odsek ceste čez Lipo, ki je bil poškodovan zaradi 
plazu. (Foto: Barbara Rozoničnik)

V mesecu septembru je bila zaključe-
na sanacija odseka lokalne ceste Vran-
sko–Lipa–Šmartno ob Dreti. Po plazu v 
neurju leta 2019 je Občina Nazarje us-
pešno kandidirala na razpisu za držav-
na sredstva za odpravo posledic po na-
ravnih nesrečah, k temu dodala ne-
kaj lastnih proračunskih sredstev in na 
omenjeni lokaciji sanirala cestni odsek 
v dolžini 170 metrov. Izvajalec del je bilo 
podjetje Brlec.

Prvotno je bila načrtovana sanacija 
90 metrov plazovitega dela ceste. Za-
radi poslabšanja stanja so v dogovoru z 

Ministrstvom za okolje in prostor traso 
podaljšali, občina je dodala nekaj prora-
čunskih sredstev in tako omogočila sa-
nacijo cestnega odseka v dolžini 170 me-
trov. Cesta je sedaj na tem delu razširje-
na, pod njo so narejeni podporni zidovi, 
odvodnjavanje meteorne vode, nova as-
faltna prevleka in varovalna ograja. Sku-
pna vrednost del je znašala dobrih 230 
tisoč evrov. Ker je teren pod cesto plazo-
vit še na več mestih, bodo na občini tudi 
v prihodnje kandidirali za sredstva za 
odpravo posledic po naravnih nesrečah. 

Barbara Rozoničnik
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URŠA ZGOJZNIK, OKOLJEVARSTVENICA, AKTIVISTKA IN POLITIČARKA

»Naš planet ne raste, ima omejene 
naravne vire, mi pa živimo, 

kot da meja ni«

Urša Zgojznik je rojena Mo-
zirjanka, ki se je po desetletju 
odsotnosti ponovno preselila v 
Zgornjo Savinjsko dolino. Do le-
tos je bila dolgoletna predsedni-
ca okoljske nevladne organiza-
cije Ekologi brez meja. Društvu 
se je pridružila že ob začetku, ko 
so organizirali največjo okolj-
sko akcijo v zgodovini Sloveni-
je Očistimo Slovenijo, ki je ak-
tivirala 14 odstotkov prebival-
cev Slovenije. 

Leta 2018 so jo bralke in bralci revije 
Jana z glasovanjem izbrali za Sloven-
ko leta. Vodila je projekte Eko-koncept, 
Zero Waste turizem, Ne meč’mo hra-
ne stran! in druge. Intenzivno se po-
sveča tematiki zavržene hrane, imple-
mentaciji konceptov krožnega gospo-
darstva in koncepta Zero Waste ter oza-
veščanju in okoljskemu izobraževanju 
na vseh področjih. 

Ker meni, da je aktivizem premalo in 
je potrebno zahtevati zaščito narave in 
okolja ter spremembo družbenega sis-
tema na sistemski ravni, se je aktivira-
la tudi politično. Leta 2019 je kot nosil-
ka liste Povežimo se nastopila na evrop-
skih volitvah, s podporo Evropske ze-
lene stranke. V letu 2022 je z ustanovi-
tvijo nove zelene stranke Vesna posta-
la sopredsednica. Je del skupine, ki pod 
okriljem Razvojne agencije Savinjsko-
-šaleške regije pripravlja novo strategi-
jo razvoja trajnostnega turizma. 

• Letošnje poletje smo bili pri-
ča velikim okoljskim obremenitvam. 
Pomanjkanje padavin so grenko ob-
čutili v kmetijstvu, reke so imele po-
razen vodostaj, primanjkovalo je pi-
tne vode, požari so bili neukrotljivi. 
Stanje narave vpliva na številne vidi-
ke našega življenja ... 

Na posledice podnebnih sprememb so 
opozarjali znanstveniki in okoljske or-
ganizacije že leta, to poletje smo tudi pri 
nas oziroma v Evropi doživeli zgoščen 
prikaz vseh pojavov. Marsikoga je požar, 
suša ali pomanjkanje pitne vode vrglo iz 
cone udobja, a se večina kljub vsemu še 
vedno ne zaveda, kaj nas čaka. Seveda 
so bile suše, požari, poplave tudi v pre-
teklosti, razlika je ta, da se ti pojavi zdaj 
pojavljajo vse pogosteje in tam, kjer jih 
nekoč ni bilo. Tudi Savinja že dolgo ni 
bila tako presušena kot to poletje. 

• Kljub temu, da je povsem oči-
tno, da podnebne spremembe v res-
nici obstajajo, se še vedno vedemo v 
smislu »dokler bo šlo, bomo živeli ta-
ko naprej«. Človek se ni pripravljen 
odpovedati svojemu ugodju in udob-
ju, ki ju sodobna družba tako poveli-
čuje, pa čeprav na račun uničevalnih 
posledic. Ima planet sploh možnosti 
za preživetje?

Strinjanje znanstvenikov na svetov-
ni ravni glede vpliva dejavnosti člove-
ka na podnebje je 99-odstotno. Če je kaj 
človeštvo gnalo naprej, je to zagotovo 
znanje. Kako je izgledala medicina pred 
sto leti? Si sploh še predstavljamo živ-
ljenje brez avtomobila? Torej, če v tem 
primeru ne zaupamo znanju in znano-
sti, zanikamo tudi preostali razvoj. Po-
datki so res alarmantni, vsako nasled-
nje znanstveno poročilo je bolj katastro-
falno, obstajajo seveda razumljivi razlo-
gi za pesimizem. A na drugi strani, ali 
lahko živimo s tem, da nič ne naredi-
mo? Da vsakodnevno uničujemo nara-
vo in planet in porivamo naše otroke še 
bolj v prepad? Če ja, menim, da ni večje 
sebičnosti in hinavščine. Kdor bo lahko 
svojim otrokom že čez deset, dvajset ali 
petdeset let pogledal v oči, potem seve-
da naj nadaljuje s takim obnašanjem in 
gledanjem stran. 

• Kako ocenjujete stanje narave 
v naši dolini? Lahko naredite kakšno 
primerjavo s podobnimi regijami v 
Sloveniji? 

Menim, da je Zgornja Savinjska dolina 
resnično biser. A tudi tukaj smo ljudje 
tisti, ki nam mnogokrat zmanjka zave-
danja in do narave odgovornega ravna-
nja. To poletje so bila, na primer, večkrat 
dana opozorila, da je pitna voda na kri-
tično nizkem nivoju, a ni bilo težko vsak 
dan videti, kako ljudje perejo avtomo-
bile in zalivajo travo in vrtove. Po svo-
je je dobro to, da so naši kraji manj ob-
ljudeni, saj sta tu narava in način življe-
nja še najbolj pristna, seveda pa je pot-
rebno iskati tudi ravnovesje med razvo-
jem in trajnostjo. 

• Turizem je panoga, na katero 
stavijo tako rekoč vsi, saj se zdi, da 
prinaša veliko priložnosti za zaslu-
žek in razvoj. Pa vendar je to dvore-
zen meč, saj z njim ravno to čisto in 
neokrnjeno naravo, ki jo uporabljamo 
za promocijo turistične destinacije, 
s turizmom neizogibno bolj ali manj 
poškodujemo. 

V smislu razvoja v dolini dosti stavi-
mo na turizem. A turizem ni samo več-
je število nočitev in več prihodkov, tu-
rizem prinaša tudi mnogo avtomobilov, 
gore odpadkov, povečano rabo vode in 
še marsikaj. In vse to je potrebno neka-
ko zagotoviti, urediti, plačati. Zato je da-
nes nujno potrebno razmisliti, kakšen 
turizem si želimo, še posebej tam, kjer 
se turizem šele zbuja. V najbolj obiska-
nih slovenskih turističnih destinacijah 
se že srečujejo s tem, da imajo tam ži-
veči ljudje počasi dovolj turistov. Prilož-
nost se skriva v zmernosti in kakovosti. 
Vse napovedi gredo v smeri butičnega 
in zelenega turizma, ki diha z naravo in 
ljudmi, ki tam živijo. In mi imamo vse 
možnosti za to. Tudi zato sem vesela, 
da sem del skupine, ki v okviru Razvoj-
ne agencije SAŠA regije pripravlja novo 
strategijo razvoja trajnostnega turizma 
naše regije. 

• V preteklosti je že bilo narejenih 
nekaj poskusov v to smer. V čem bo 
ta strategija drugačna? Kaj bo zajela in 
kdaj bo zaključena? 

Čeprav je bilo v preteklosti že mnogo 
poskusov, ne želimo, da nastane še en 
dokument, dolg 200 strani, ki bo končal 
v predalu. Regija SAŠA trenutno nima 
aktualne skupne turistične strategije, 
na ravni države pa je bila pred kratkim 
predstavljena nova, ki je še bolj ambi-
ciozna v smislu trajnosti, ima pa tudi 
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nekaj novih nastavkov. Ni prav, da se 
vsaka občina zase ukvarja z zelenimi 
usmeritvami, saj je predvsem Zgornja 
Savinjska dolina zaključena geograf-
ska celota. Okolje ne pozna občinskih 
meja, če je Savinja onesnažena v zgor-
njem delu, se to odrazi po celem ob-
močju navzdol. Velik poudarek bomo 
dali izboljšanju informiranja in pove-
zovanja turizma z drugimi področji, na 
primer s kmetijstvom in izobraževa-
njem. Strategija nastaja in bo izdelana 
do konca leta.

• Ena od posledic podnebnih spre-
memb in degradacije okolja je tudi vse 
večja družbena neenakost. Kaj, meni-
te, se bo dogajalo v naslednjih dese-
tih, dvajsetih letih na tem področju? 

Lahko se seveda sprašujemo, kaj je 
bilo prej – družbena neenakost ali de-
gradacija okolja. A to ni pomembno! Po-
membno se je začeti odkrito pogovarja-

ti, kam nas pelje trenutni sistem neneh-
ne rasti. Naš planet ne raste, ima ome-
jene naravne vire in svoje meje. Živi-
mo in delamo pa, kot da meja ni. In to 
je narobe. Samo višje in več, več vse-
ga, enostavno ne gre. Prej kot bomo ra-
zumeli, da je rešitev v vzdržnosti, da je 
včasih dovolj ohranjati rast, da je do-
volj imeti troje čevljev, da star TV-spre-
jemnik predvaja enako sliko in zvok kot 
nov, lažje nam bo. Ker so razlike v sve-
tu vse večje, bodo pritiski narodov, ki 
imajo manj, vse večji. Lahko postavi-
mo še kilometre žic, a nas to ne bo reši-
lo pred nikomer. Na drugi strani pa ko-
pičenje bogastva pri peščici ljudi – po-
lovico vsega premoženja na svetu si las-
ti en odstotek ljudi, vodi v katastrofal-
no neenakost, ki bo revnejše in šibkej-
še vedno bolj odrivala stran. 

• Kje pa vidite priložnosti? Ve-
mo, da vendarle delamo tudi korake 
k zmanjševanju prekomernega vpli-
vanja na okolje. Kaj je ključno, da ne-
mudoma ukrenemo? 

Pomembno je, da smo kot družba pri-
čeli poslušati, a premiki so prepočasni. 
Na vseh nivojih – na nivoju posame-
znika, lokalnih, nacionalnih in medna-
rodnih skupnosti. Seveda ima največjo 
moč odločanja najvišja raven, in tu smo 
v Evropski uniji z Evropskim zelenim 
dogovorom vodilni v svetu, le razume-
vanje pomembnosti tega navzdol še 
moramo doseči. V Sloveniji zelo zamu-
jamo z rabo obnovljivih virov energije 

in trajnostno mobilnostjo. Na ravni ob-
čin in posameznikov bi se lahko stva-
ri hitreje premaknile, a je za to potreb-
na volja in odločitev. Dobrih zgledov ne 
manjka, resnično vsi smo pri tem po-
membni, vsak majhen korak prispeva 
k spremembi, čeprav je včasih to tež-
ko videti.

• Lahko rečemo, da Slovenija zgle-
dno upravlja z odpadki v primerjavi z 
drugimi državami. Pa vendar je tudi 
tukaj še precej prostora za izboljšave. 
Tudi v naši dolini.  

Tako količina kot vrsta odpadkov ne-
posredno pokažejo, kako živimo, tako na 
ravni posameznika kot lokalnih skup-
nosti. V Sloveniji imamo dober sistem 
ravnanja z odpadki, ki seveda še ima 
mnogo priložnosti za izboljšanje, na pri-
mer kavcijski sistem. A ozadje pravi, da 
ni vse tako, kot izgleda. V Sloveniji loče-
no zberemo okoli 72 odstotkov odpad-
kov, njihova količina se nenehno pove-
čuje, recikliramo, torej tehnološko od-
padek spremenimo v novo surovino, pa 
manj kot tretjino vseh odpadkov. V Slo-
veniji imamo občine, ki dosegajo tudi 
več kot 90 odstotkov ločeno zbranih od-
padkov, in v teh primerih se vidi, kaj po-
meni resno ukvarjanje z odpadki. Mis-
lim, da imamo v naši dolini še ogrom-
no možnosti, ki bi nas lahko postavile 
za zgled drugim.

• Bi se po vašem mnenju center 
ponovne uporabe, kot jih imajo po 
nekaterih drugih krajih, pri nas obne-
sel? Bi ga domačini sprejeli?

Ponovna uporaba je ena od ključnih 
priložnosti na področju zmanjševanja 
odpadkov in boljšega ravnanja z viri, 
pravzaprav je to osnova krožnega go-
spodarstva in nekatere države delajo 
pri tem napredne korake. V Franciji, na 

primer, mora biti poleg cene na izdelku 
zapisana tudi pričakovana življenjska 
doba in možnosti servisiranja. Vse že 
vemo, tako smo znali živeti dvajset ali 
trideset let nazaj. Centri ponovne upo-
rabe ali vsaj kotički, kjer lahko rabljeni 
predmeti po nizki ceni dobijo drugo pri-
ložnost, so povsod v vzponu in nekateri 
so pravi mali raj. Da ljudje to sprejmejo, 
je potrebno dodatno ozaveščanje in od-
prava predsodkov.

• Ste sopredsednica nove zelene 
stranke Vesna. Marsikoga ste najbrž 
presenetili z odločitvijo za vstop poli-
tiko, v to kompetitivno in nenazadnje 
med splošno javnostjo ne najbolj pri-
ljubljeno področje družbe …

Verjamem, da sem, še sebe sem malo 
(smeh). Zdi se mi strašno narobe, da ima 
politično udejstvovanje tako zelo nega-
tiven predznak, saj je na koncu politi-
ka s sprejemanjem zakonov tista, ki od-
loča o naših plačah, hrani v vrtcih, na-
činu šolanja in seveda tudi o ravnanju 
z našo naravo. Kako potem lahko reče-
mo, da se nas ne tiče oziroma se s tem 
ne želimo ukvarjati? Za sabo imam kar 
nekaj odmevnih in pomembnih projek-
tov, a na koncu je potrebno zahtevati in 
prispevati več. Znotraj političnega polja 
sem spoznala krasne ljudi, ki resnično 
želijo dobro, zato nikakor ne pristanem 
na to, da so oziroma smo vsi isti.  

• Na volitvah se ni izšlo najbolje, 
kar pomeni, da se niste uvrstili v par-
lament, kar je bil zagotovo vaš cilj. 
Kakšni so načrti za naprej?  

Ideja o novi zeleni stranki je rasla 
že nekaj let, a na koncu je bila stranka 
ustanovljena manj kot tri mesece pred 
volitvami. Seveda smo ciljali tudi na 
kaj več, a smo glede na razmere pov-
sem zadovoljni. Zdaj se naša pot šele 
pričenja. 

• Eden ključnih gospodarskih in 
posledično družbenih izzivov danes 
je energetska kriza. Slovenija pro-
izvede velik del električne energi-
je doma, vendar je zaradi sistema tr-
govanja preko mednarodnih borz ce-
na električne energije tudi pri nas ne-
normalno poskočila. Kako gledate na 
ta fenomen?

Trenutna energetska kriza je posledi-
ca vojne v Ukrajini in tudi špekulacij ter 
zasebnih interesov. Ne samo zaradi zni-
žanja izpustov ampak tudi zato moramo 
stremeti k samooskrbnosti, ne samo na 
ravni države, ampak tudi na ravni občin, 
organizacij, domov. Sonce in veter nis-
ta od nikogar, to zniža možnosti mani-
pulacij in nas postavlja spet v malo bolj 
enakopraven položaj. Z vso vnemo bi 
morali vlagati v obnovljive vire, da bi 
se izognili novim prihodnjim izzivom 
na tem področju. 

Pogovarjala se je Vesna Petkovšek, 
foto: osebni arhiv

Urša Zgojznik sodeluje v skupini, 
ki pripravlja novo strategijo razvoja 
trajnostnega turizma v regiji SAŠA.

»Prej kot bomo razumeli, da je reši-
tev v vzdržnosti, da je včasih dovolj 
ohranjati rast, da je dovolj imeti 
troje čevljev, da star TV-sprejemnik 
predvaja enako sliko in zvok kot 
nov, lažje nam bo.«
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NA KOLO ZA ZDRAVJE NA REČICI OB SAVINJI

Z e-kolesom se rekreiraš, pri tem pa se ne izčrpaš

Na delavnici je o električnih kolesih spregovoril kolesarski strokovnjak 
Bojan Napotnik (desno). (Foto: RŠ)

Občina Rečica ob Savinji je nabavi-
la par električnih koles. V uporabo so 
ju predali v torek, 20. septembra, ob tej 
priložnosti pa je v Medgen borzi poteka-
la delavnica za starejše z naslovom Na 
kolo za zdravje. S tem so na Rečici do-
dali kamenček v mozaik aktivnosti ob 
evropskem tednu mobilnosti. 
Z E-KOLESOM DO LOKACIJ, KI PREJ 

NISO BILE DOSEGLJIVE
Na delavnici je o električnih kolesih 

spregovoril kolesarski strokovnjak in 
lastnik prodajalne s kolesi Bojan Na-
potnik: »Moja naloga ni, da podam 
uporabnikom tehnične podrobnosti 
kolesa, temveč ga želim predstaviti z 
vidika njegove uporabne vrednosti. Z 
njim se lahko odpelješ na lokacije, ki 
jih prej nisi mogel doseči. To so pred-
vsem klanci, makadamske ceste, poti 
do planinskih koč. Seveda se ta kole-
sa razlikujejo po načinu uporabe. Tako 
ločimo mestna, kros in gorska kolesa. 
In temu primerno so opremljena z raz-
ličnimi pogoni.«

Napotnik je še povedal, da se je v zad-
njih treh letih število uporabnikov ele-
ktričnih koles bistveno povečalo, in to 
velja tudi za Zgornjo Savinjsko dolino. 
»Z električnim kolesom se rekreiraš, nisi 
pa izčrpan,« je pomembno prednost 

izpostavil Napotnik. Električni kolesi v 
lasti Občine Rečica ob Savinji bodo iz-
posojali v Medgen borzi, kjer bodo ne-
veščim uporabnikom nudili tudi osnov-
ne informacije o varni uporabi e-koles.  

RŠ

DRUŠTVO UPOKOJENCEV MOZIRJE

Prijetno doživetje na Pliberškem jormaku na travniku

Predsednica Društva upokojencev 
Mozirje Marija Franko v razgovoru 

s predsednikom ZDUS Janezom 
Sušnikom (foto: arhive Marije Franko)

V sklopu prireditve Pliberški jormak 
na travniku že več let organizirajo tudi 
srečanje Slovencev z obeh strani meje. 
Letos je v tem kontekstu potekalo 28. 
mednarodno srečanje upokojencev Ko-
roške, Slovenije in Italije. Srečanja se je 
udeležilo veliko število upokojencev iz 

društev. Po ulicah Pliberka je bila orga-
nizirana povorka, kjer je bilo moč vide-
ti čudovite narodne noše in običaje. Na 
številnih stojnicah so razstavljavci po-
nujali izdelke domače obrti, pekovske 
izdelke in tekstil.

Srečanja sta se udeležila tudi predse-
dnik in podpredsednica Zveze društev 
upokojencev Slovenije (ZDUS) Janez 
Sušnik in Jožica Puhar, česar so bili or-
ganizatorji še posebej veseli, saj je čez-
mejno sodelovanje z ZDUS zelo dobro. Iz 
Društva upokojencev Mozirje so se sre-
čanja udeležile štiri članice, na podlagi 
pozitivne izkušnje pa v vodstvu društva 
razmišljajo, da bi naslednje leto organi-
zirali skupinsko udeležbo.

Franci Kotnik

DRUŠTVI UPOKOJENCEV GORNJI GRAD IN LJUBNO OB SAVINJI

Obrisali prah s šahovskih polj 
V društvih upokojencev Gornji Grad 

in Ljubno ob Savinji so formirali šaho-
vski ekipi, ki sta se doslej srečali dvak-
rat - v preužitkarski hiši v Vrbju in v go-
stilni Menina v Gornjem Gradu. Gre za 
družabna pa tudi tekmovalna srečanja. 
Rezultatsko so trenutno za malenkost v 
prednosti Meninski kralji, kakor je ekipo 

poimenoval njihov sponzor. V času dol-
gih večerov, ki so pred nami, pa se lahko 
situacija na šahovskih poljih hitro obrne 
tudi v drugo stran. Na ta način upoko-
jenci poleg razvijanja in ohranjanja so-
cialnih stikov skrbijo za možgansko te-
lovadbo, ki je dobra za spomin.

Štefka Sem

društev iz različnih koncev Slovenije, 
ki so si za obisk organizirali avtobus-
ne prevoze. 

Srečanje je bilo zelo dobro organizi-
rano, za kar gredo zasluge zlasti Jošku 
Hudlu, ki že desetletja kot prostovoljec 
dela v Slovenskem prosvetnem društvu 
Edinost v Pliberku, je povedala predse-
dnica Društva upokojencev Mozirje Ma-
rija Franko. Udeležencem je bila pred-
stavljena zgodovina srečanj in sejma, 
pozdravili so jih župan Pliberka, pred-
stavniki društev in mestni svetniki. Za 
dobro razpoloženje je skrbel trio Alpe, ki 
je z izvajanjem slovenskih pesmi k so-
delovanju pritegnil vse prisotne. 

Na srečanju so nastopile tudi pev-
ske in igralske skupine iz slovenskih 
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Zgodovina in narodopisje

Škof Tomaž Hren na sinodi 
v Gornjem Gradu leta 1604 (4)

Na Tridentinskem koncilu so najvišji 
dostojanstveniki katoliške cerkve leta 
1563 na koncu vrste zborovanj, ki so s 
prekinitvami trajala slabi dve desetletji, 
sprejeli odloke za večji red v cerkveni 
organizaciji. Med njimi so bila tudi 
pravila, ki naj bi zagotavljala pregled 
in nadzor nad porokami in zakonskimi 
zvezami. Duhovniki so bili marsikdaj 
nevestni, zanemarjali so delo za cerkveno 
skupnost in organizacijo, posvečali pa 
so se marsičemu posvetnemu, recimo 
preveč vnetim vernicam, s katerimi so 
marsikdaj tudi živeli. Vendar pa so v 
Rimu rekli, da je zadnje od naštetega 
posebnost evangeličanske cerkve (tam 
so se duhovniki lahko poročali in tudi 
Primož Trubar je na primer bil poročen 
in je imel otroke): poročenih duhovnikov 
v katoliški cerkvi ne sme biti.

Zgodovinar Viktor Steska je povzel 
latinsko zapisana opozorila in tudi že 
kar opomine škofa Tomaža Hrena, ki 
so bili sprejeti v Gornjem Gradu na 
sinodi duhovnikov ljubljanske škofije 
v začetku leta 1604. To je pravi mali 
katalog neustreznih ravnanj in početij, 
ki so se razpasla med duhovščino 
rimskokatoliške cerkve v času 
protestantizma. Tule se nadaljujejo po 
objavi v reviji Čas leta 1912.

NA KAJ NAJ ŠE PAZIJO DUHOVNIKI 
PO HRENOVI ZAPOVEDI LETA 1604
Ponovno naj uvedejo zakrament 

poslednjega olja za resno bolne (ali 
bolniškega maziljenja, kot se mu pravi 
danes), ki so ga do takrat zanemarjali, 
vernikom pa naj razložijo njegov pomen. 

Odpraviti morajo svoje priležnice, 
in sicer pod grožnjo, da lahko izgubijo 
svoje službe, če jih ne bodo. Zadela pa 
jih ne bo samo cerkvena kazen, ampak 
tudi osramočenje svetnih oblasti, kot ga 
je določil nadvojvoda Ferdinand. (Škof 
je upravljal škofijo, cesar Ferdinand pa 
cesarstvo in kot knez deželo, kot je Štajerska; 
Tomaž Hren je bil kot knezoškof v Ljubljani 
njegov namestnik.) Pri tem pa naj nikar 
ne mislijo, da se bodo lahko zatekli v kako 
drugo škofijo, saj po odlokih Tridentinskega 
koncila ni nihče smel prestopiti drugam 
brez škofovega dovoljenja, namreč v škofiji, 
v kateri je živel prej.

Varujejo naj se gostiln, popivanja in 
pijančevanja, da ne bodo v pohujšanje.

Imajo naj dobre duhovne pomočnike, 
ki jih mora izprašati in za dušno pastirstvo 
potrditi škof. Nestalni in pohajkujoči 
duhovniki v škofiji in po cerkvah ne smejo 
maševati brez škofovega dovoljenja. 
Ker pa bi lahko prišlo do pomanjkanja 
duhovnih sodelavcev, naj vsak duhovnik 
po svojih močeh in glede na prihodke 
vzdržuje kakega ubožnega odraslega 
dijaka. Ko bo dokončal študij, ga bo škof 
na podlagi priporočila rad sprejel v korist 
cerkve ter ga posvetil in nastavil. (Na 
tak način se je duhovništvo pomlajalo 
in obnavljalo, tako da ni moglo priti do 
pomanjkanja kadra.)

Župnišča in cerkve naj kar se da 
marljivo in skrbno popravljajo in krasijo. 
Cerkveno posodje naj bo čisto: iz tega se 
da sklepati, kako kdo časti Boga.

Skrbno naj pazijo na konkurenčne, 
evangeličanske pridigarje, ki bi se 
poskušali prikrasti v Božjo čredo. O tem 
je treba obvestiti škofa, da bo lahko pri 
knezu poiskal potrebne pripomočke in 
da bo ukrepal proti ljudem te vrste. Enako 
pozorni naj bodo glede svetoskrunskih 
knjig in naj jih, če jih kdo ima, bere ali širi, 
v škofovem imenu odvzamejo in sežgejo, 
da se nedolžni verniki ne bodo zastrupili 
ali okužili. Če duhovniki sami tega ne 
bi zmogli, jim je škof obljubil svojo in 
knezovo pomoč. 

Duhovniki naj skrbijo, da bo vsak 
dan ob sedmih zjutraj zvonilo k javnim 
molitvam po vsej škofiji pri župnijskih 
in podružničnih cerkvah, da se potolaži 
Božji srd in da se odženejo kuga, 
krivoverstvo, lakota in najokrutnejši 
sovražnik kristjanov, Turek, ter za 
krščansko zmago. Pod najstrožjo kaznijo 
naj ne dopuščajo, da bi bil kak krivoverec 
brez škofove vednosti ali njegovega 

dovoljenja pokopan v cerkvi ali na 
blagoslovljenem pokopališču.

Pogosto se dogaja, da matere ali oba 
roditelja zaradi zanikrnosti, pijanosti, 
nerednega spanja ali zaradi brezskrbnosti 
v postelji zadušijo svojega otroka. To zlo je 
treba odpraviti in kaznovati, tudi oblasti, 
gosposke in soseske, ki takšno zadušenje 
skrivajo. Duhovniki naj resno svarijo pred 
takimi dejanji. Staršem in še posebej 
materam in varuškam pa naj v škofovem 
imenu prepovedujejo jemati dojenčke 
in majhne otroke do dveh let starosti k 
sebi v posteljo, zanje naj imajo posebne 
zibelke. Naj se ne branijo ponoči vstajati 
in izpolnjevati materinskih dolžnosti za 
varno življenje lastnih otrok, ki jim bodo 
v njihovi starosti kdaj v podporo. 

Marljivo naj plačujejo davke in 
splošne prispevke za vzdrževanje države, 
da ne bo vlada kdaj jemala premoženja 
cerkve in ubožcev.

Vsakdo je dolžen odkrito priznati 
posestne in davčne predpise (to je 
urbar) svoje cerkve, župnije ali svojega 
beneficija, da se lahko cerkvena last 
označi v škofijskem arhivu in da se 
lahko dokazuje pred grabežljivci, in sicer 
s pomočjo prava in pod pokroviteljstvom 
nadvojvoda, gospoda in dednega 
zavetnika ljubljanske škofije. 

Svoji cerkvi naj bodo dobri in 
gostoljubni gospodarji, svojo hišo in 
družino (mišljena je župnija) naj vodijo 
in jo učijo z besedami in zgledom. 

ODLOK TRIDENTINSKEGA KONCILA 
O SKRIVNIH POROKAH

V objavi Viktorja Steska je zatem 
zapisan slovenski prevod odloka 
Tridentinskega koncila, da so skrivne (ali 
pokotne) poroke popolnoma odpravljene; 
pokotne se jim je nekdaj reklo zato, ker 
da so jih sklepali po (skrivnih) kotih. V 
metežu dogajanj se je v 16. stoletju očitno 
razširilo prepričanje, da je zakonska zveza 
lahko sklenjena med žensko in moškim 
brez posebnih ceremonij, tako rekoč 
neuradno. To je še danes edini zakrament, 
ki ga ne daje duhovnik (ta večinoma vodi 
poročni obred), ampak nevesta in ženin 
eden drugemu. Iz sklenjene zakonske 
zveze izhajajo pravne posledice, kot 
so starševstvo in dedovanje, kar pa 
je seveda moralo biti črno na belem 
zapisano pri oblasteh. Cerkvena oblast 
je s tridentinskimi odloki uvedla tudi 
vodenje poročnih knjig in šele tako je 
bila zakonska zveza sklenjena pravilno.

Videli bomo, kako je na novo 
zapovedani način sklepanja zakonskih 
zvez v slovenščini opisal škof Tomaž 
Hren in ga prek duhovnikov leta 1604 
iz Gornjega Grada razširil po ljubljanski 
škofiji.

V Solčavi je škof Tomaž Hren 
1. avgusta 1610 blagoslovil kapelo 

svete Ane in jo v svojih zapisih ohranil 
tudi upodobljeno. (Ana Lavrič, Vloga 
ljubljanskega škofa Tomaža Hrena v 
slovenski likovni umetnosti, 1988)
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SOLČAVA

Skupno iskanje rešitev za težave z velikimi zvermi

Državna sekretarja mag. Matej Skočir (levo) in dr. Darij 
Krajčič na posvetu o problematiki velikih zveri. 

(foto: arhiv Občine Solčava)

V prostorih Občine Solča-
va je v četrtek, 15. septembra, 
potekal sestanek o proble-
matiki velikih zveri na ob-
močju občin Solčava, Luče 
in Jezersko ter posledično 
škod na kmetijskih gospo-
darstvih. Srečanja so se ude-
ležili državni sekretar na Mi-
nistrstvu za kmetijstvo, goz-
darstvo in prehrano dr. Darij 
Krajčič, državni sekretar na 

Ministrstvu za okolje in pros-
tor mag. Matej Skočir, pred-
stavniki Zavoda za gozdove 
Slovenije, omenjenih lokal-
nih skupnosti in prizadeti 
rejci drobnice.
SKRB ZARADI POVEČANE 

PRISOTNOSTI ZVERI
Predstavniki občin Solča-

va, Luče in Jezersko ter paš-
ne skupnosti Raduha - Javor-
je so državnima sekretarjema 

ZGORNJESAVINJSKI ZDRAVSTVENI DOM NAZARJE

NPM na Ljubnem deluje, prihaja nova pediatrinja

Vozilo nujne medicinske pomoči je na Ljubnem 
stacionirano od 6. do 18. ure. (Foto: Štefka Sem)

Zdravstvo Zgornje Savinj-
ske doline se bo kadrovsko 
okrepilo z novo pediatrinjo, 
ki bo v zavodu začela dela-
ti novembra. Od prvega ok-
tobra dalje je na Ljubnem ob 
Savinji stacionirano dodat-
no reševalno vozilo za nujno 
medicinsko pomoč (NPM). 
Pri občinski stavbi bodo pos-
tavili nadstrešek za vozilo, 

voznik in reševalec pa bos-
ta imela svoj prostor v stavbi.
BOLJŠA OSKRBA Z NUJNO 

MEDICINSKO POMOČJO
Po večletnih naporih je 

Zgornjesavinjskemu zdra-
vstvenemu domu Nazarje 
uspelo pridobiti dodatni pro-
gram NMP, kar pomeni, da je 
od 1. oktobra dalje na Ljubnem 
v dnevnem času od 6. do 18. 

ure zagotovljeno dodatno re-
ševalno vozilo. »S tem smo 
več kot razpolovili dostopne 
čase reševalcev v nujnih pri-
merih za zgornji del doline, 
zagotovili pa smo tudi oskr-
bo v primeru, ko je mozirsko 
reševalno vozilo na nujni vo-
žnji. S tem ima celotna Zgor-
nja Savinjska dolina bistve-
no izboljšano oskrbo na po-
dročju nujne medicinske po-
moči,« je povedala direktori-
ca zdravstvenega doma Bože-
na Herzog. Začasno je reševal-
no vozilo locirano pred Obči-
no Ljubno, dolgoročno pa je 
predvidena ustreznejša loka-
cija izven naselja. Investicijo 
v opremo reševalnega vozila, 
ki je znašala več kot 80 tisoč 
evrov, je financiral zdravstveni 
dom iz lastnih sredstev.
OTROŠKA AMBULANTA BO 

DELOVALA VSAK DAN
Novembra prihaja v zdra-

vstveni dom nova pediatri-
nja Nina Lah, ki bo prevzela 

otroško ambulanto 2 v Na-
zarjah. Za paciente je najpo-
membnejša novost ta, da bo 
otroška ambulanta obratova-
la vsak dan, namesto doseda-
njega urnika ob torkih in če-
trtkih. Pričakujejo, da bo to 
pomenilo dobrodošlo spre-
membo za starše otrok, ki so 
iz tega razloga odhajali k pe-
diatrom izven doline. Vse tis-
te starše, ki imajo otroke vpi-
sane v ambulantah za odra-
sle, bodo nagovorili, naj izbe-
rejo novo pediatrinjo. Otroci 
namreč potrebujejo posebno 
obravnavo, ki je ambulante za 
odrasle ne morejo nuditi.

Od septembra dalje je po-
daljšan obratovalni čas fizi-
oterapije, ki zdaj deluje od 6. 
do 16. ure. S tem se poskuša-
jo približati tudi tistim paci-
entom, ki si dopoldne zara-
di službenih ali drugih obve-
znosti težko organizirajo čas 
za obravnavo.

Štefka Sem

predstavili težave zaradi ško-
de po velikih zvereh. Krajčič 
je izrazil skrb zaradi njihove 
povečane prisotnosti in za-
gotovil podporo prizadeva-
njem za boljše upravljanje. 
Povečana prisotnost velikih 
zveri se pojavlja tudi v števil-
nih drugih državah Evropske 
unije. »Sodelovanje z Evrop-
sko unijo poteka dobro, želel 
pa bi si boljšega sodelovanja 
s podeželjem. Vesel sem, da 
smo se danes sešli in bomo 
skušali najti rešitve,« je de-
jal Krajčič.

OGRAJE IN MREŽE NE 
PRIDEJO POVSOD V 

POŠTEV
Eden od načinov pomo-

či poteka preko interven-
cij kmetijsko-okoljskih pod-
nebnih plačil, kjer spodbu-
jajo investicije v visoke pre-
mične elektro ograje in ele-
ktro mreže, pastirje in pas-
tirske pse, kar pa ni pov-
sod izvedljivo. Intervenci-
je se bodo nadaljevale tudi 

v novem programskem ob-
dobju skupne kmetijske po-
litike 2023–2027. Letna višina 
podpor še ni dokončno do-
ločena, uveljavljati pa naj bi 
jo bilo mogoče ne le na ob-
močju pojavljanja medveda 
in volka, ampak tudi na ob-
močju pojavljanja risa. 

Udeleženci so se pogovar-
jali tudi o možnih rešitvah 
za ohranitev visokogorskega 
kmetovanja, tradicionalnega 
pašništva in kulturne krajine 
na območju omenjenih občin 
in širše, ki so zaradi večanja 
števila zveri vse bolj ogro-
ženi. Predstavniki lokalnih 
skupnosti in rejci drobnice 
so sogovornikom predstavili 
razvoj kmetijstva na obrav-
navanem območju in po-
men ohranitve zlasti visoko-
gorskega pašništva drobnice. 
Naslednji sestanek s predsta-
vitvijo konkretnih rešitev bo 
predvidoma januarja 2023 v 
Lučah.

Barbara Rozoničnik
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GALERIJA ŠTEKL V GORNJEM GRADU

Jamnikova violina po dolgih letih zazvenela 
v domačem kraju

Oskar Longyka je na Jamnikovo 
violino zaigral dve Bachovi skladbi. 

(Foto: Štefka Sem)

Na razstavi o škofih v Gornjem Gra-
du, ki je bila v septembru v Šteklu, je 
beseda tekla tudi o Antonu Jamniku iz 

Florjana pri Gornjem Gradu, ki je bil v 
času svojega življenja plodovit izumi-
telj in eden prvih, ki je svoje izume pa-
tentiral. Izdeloval je edinstvene gospo-
dinjske stroje in pohištvo, bil je izdelo-
valec glasbil, fotograf, glasbenik, kultur-
nik in še kaj. Med drugim je izdelal dve 
harfi in enajst violin, na violino je tudi 
sam igral. Živel je v letih 1862-1942. Po-
šta Slovenije je letos izdala spominsko 
znamko z njegovo podobo.

VIOLINA ZBUDILA 
POZORNOST VIOLINISTA

Violina je eden od razstavljenih pred-
metov Jamnikove zbirke v Šteklu. O Ja-
mniku kot izdelovalcu glasbil je na do-
godku v Šteklu spregovoril upokoje-
ni novinar in dolgoletni urednik raz-
ličnih časopisov za mlade ter violinist 
Igor Longyka. Pred sedmimi leti so ga 
ob obisku Jamnikove zbirke še pose-
bej pritegnili razstavljeni instrumenti: 

harfa, piščalka in violina. Kot violinista 
ga je zanimalo, kako violina zveni. Želel 
jo je preizkusiti, a ker je manjkala kobi-
lica, to ni bilo mogoče. 

INSTRUMENT ZELO DOBER
Z Janezom Mavričem se je dogovoril 

za izposojo instrumenta z namenom, da 
jo goslar Blaž Demšar iz Ljubljane obno-
vi. Le-ta je violini dodal nove strune in 
kobilico. Za primerjavo je Longyka pri-
nesel Demšarjevo violino in med obema 
glasbiloma so se pokazale minimalne 
razlike, prav tako je malenkostna razli-
ka tudi v zvoku. »Jamnikova violina ima 
zelo dober zvok, predvsem za zunanjo 
rabo, saj je zvok zelo močan,« je povedal 
Longyka. Demšarjevo mnenje je bilo, da 
je violina glede na to, da je delo samo-
uka, zelo dobra. Čast, da po dolgih letih 
zaigra na ta instrument, je pripadla vi-
olinistu Oskarju Longyki. 

Štefka Sem

GORNJI GRAD

Spomin na reševanje zavezniških vojakov

Kulturni program so oblikovali godbeniki, osnovnošolci in ženski pevski zbor 
iz Bočne. (Foto: Štefka Sem)

V Gornjem Gradu so tretjo soboto v 
septembru pripravili prireditev v spo-
min na osvoboditev zavezniških vojnih 
ujetnikov. Govornik na prireditvi je bil 
župan Občine Gornji Grad Anton Špeh, 
Alenka Mozgan, Majča Grudnik in Nejc 
Rajter pa so prebirali odlomke iz knjige 
Vranov let, v kateri je eden od rešenih 
zavezniških pilotov, Avstralec Ralph F. 
Churches, opisal njihovo pot v svobodo. 

POT V SVOBODO SKOZI 
NAŠE KRAJE

Partizani so zavezniške vojne ujetnike, 
med katerimi so bili predvsem strmog-
lavljeni letalski piloti, med njimi britan-
ski, avstralski in novozelandski, konec 
avgusta 1944 rešili iz nemškega tabori-
šča pri Mariboru, in jih nato prek oku-
pirane Slovenije prepeljali do belokranj-
skega partizanskega letališča. Od tam so 
jih zvezniki prepeljali v italijanski Bari. 
Pot je osvobojene pilote vodila tudi sko-
zi Zgornjo Savinjsko dolino: iz Šmihela 
nad Mozirjem na Golte, od tam na Ljub-
no ob Savinji in v Gornji Grad. Pot so na-
daljevali čez Menino na kranjsko stran.

SPOMIN NA JUNAŠTVO TISTIH, 
KI SO TVEGALI VSE

Spominska pot zavezništva Vranov 
let je projekt, ki ohranja spomin na 
reševanje in osvoboditev zavezniških 

vojnih ujetnikov različnih narodno-
sti. To je spomin na junaštvo sloven-
skih partizanov, partizanskih kurirjev 
in pretežno kmečkega prebivalstva, ki 
je ubežnikom za ceno svojih življenj in 
imetja nudilo hrano ter zatočišče. To je 
v svojem nagovoru še posebej pouda-
ril Anton Špeh in dodal, da je tradici-
jo ohranjanja spomina na sodelovanje 
treba nadaljevati.

Pobudnika prireditve sta bila Združe-
nje borcev za vrednote NOB Zgornje Sa-
vinjske doline in Društvo za ohranjanje 
spomina na reševanje zavezniških voja-
kov v času NOB – Vranov let v svobodo. 
Kulturni program so izvedli člani Godbe 
Zgornje Savinjske doline, ženski pevski 
zbor Bočna in mladinski pevski zbor ter 
učenci OŠ Frana Kocbeka Gornji Grad.

Štefka Sem
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EPIDEMIJA COVIDA-19

Število okužb 
malenkost večje
Po podatkih Covid-19 sledilnika je bilo 

na območju Zgornje Savinjske doline v 
soboto, 29. septembra, 149 potrjenih 
okužb z novim koronavirusom. V obči-
ni Mozirje jih je bilo 41, v Nazarjah 36, v 
Gornjem Gradu 25, na Ljubno in Rečici 
ob Savinji po 17, v Lučah 7 in v Solčavi 5. 

Štefka Sem

BLAŽ HRIBERNIK RAZSTAVLJA V GORNJEM GRADU

Slikarski samouk je uspel »mimo šole«

Blaž Hribernik je prejemnik nagrade 
zlata paleta. (Foto: Štefka Sem)

Blaž Hribernik je slikar, ki se lahko 
pohvali, da je pred petimi leti prejel nag-
rado zlata paleta za oljno sliko Razpo-
loženje. To je njegova najljubša slika. 
Samouk, ki je znanje pridobival na šoli 
za hortikulturo in vizualne umetnosti, 
smer aranžerski tehnik, je veliko nas-
vetov dobil tudi v kulturnem društvu 
Gal, kjer je član. 

MIMO ŠOLE
Razstavo del v avli kulturnega doma 

v Gornjem Gradu je poimenoval Mimo 
šole. S tem je želel povedati, da je mo-
goče z veliko truda in želje doseči veli-
ko, četudi za to nisi formalno izšolan. 
Razstavo njegovih slik do 10. oktobra go-
sti Kulturno društvo Gornji Grad. 

SLIKAR O SEBI IN SVOJEM DELU
Na odprtju razstave je avtor poleg 

predstavitve s strani organizatorja raz-
stave tudi sam spregovoril o svojem 

delu in slikah, ki so narejene v različ-
nih tehnikah. Kot je povedal, se je sli-
kanja učil od znanih slikarjev z repro-
dukcijo njihovih del, kasneje so sledili 
avtorski motivi. 

PODPORA DRUŽINE
Hribernik je omenil tudi podporo dru-

žine pri ustvarjanju. Za 18. rojstni dan je 
dobil slikarsko stojalo in čopiče. O nje-
govem delu je spregovorila tudi vodja 
mozirske izpostave Javnega sklada RS 
za kulturne dejavnosti Tatjana Vidmar 
in mu zaželela veliko uspeha, predvsem 
pa notranjega zadovoljstva ob ustvar-
janju. Glasbena gostja otvoritve je bila 
Ana Mavrič na klavinovi.

Štefka Sem

OBČINA LJUBNO

Dan turizma obeležili z ogledi lokalnih znamenitosti

Msgr. Jože Vratanar je obiskovalcem povedal veliko zanimivosti 
o mašnih plaščih. (Foto: Štefka Sem)

Ob svetovnem dnevu turizma je Ob-
čina Ljubno organizirala vodene oglede 
radmirske zakladnice, Fašunove hiše in 
muzejskih zbirk v kulturno poslovnem 
centru Ljubno. Pridružili smo se skupi-
ni obiskovalcev, ki so se podali na ogled 
cerkve sv. Frančiška Ksaverija na Stra-
žah in radmirske zakladnice, v kateri so 
mašni plašči neprecenljive vrednosti. 
Obe znamenitosti je predstavil radmirski 
župnik msgr. Jože Vratanar. 

ZNANA ROMARSKA POT
Na griču Straže nad Radmirjem sto-

ji baročna romarska župnijska cerkev 
sv. Frančiška Ksaverija, zgrajena med 
leti 1721 in 1725. Tam je bila prej cerkev 

sv. Barbare s konca 15. stol. Ko je leta 
1715 morila kuga in je zavladala beda, so 
v njej postavili oltar s sliko sv. Franči-
ška Ksaverija, h kateri so začele romati 
množice ljudi s prošnjo za pomoč. Raz-
vila se je božja pot sv. Frančiška Ksaver-
ja na Stražah, ki so jo po zaslugi jezui-
tov poznali po vsej Evropi. 

DARILA EVROPSKIH 
VLADARJEV

Evropsko plemstvo je v Radmirje po-
šiljalo dragocena darila, med katerimi 
je tudi mašni plašč, ki ga je po izroči-
lu lastnoročno iz svoje poročne obleke 

izvezla cesarica Marija Terezija. V zak-
ladnici so shranjena dragocena darila 
različnih vladarjev in drugih pomemb-
nih oseb iz zgodovine. Med baročnimi 
mašnimi oblačili so plašči, ki so jih da-
rovale Marija Terezija (1750), poljska kra-
ljica Marija Jožefa (1753) in mati fran-
coskega kralja Ludvika XVI. (1763). Po-
leg mašnih plaščev so vladarske druži-
ne radmirski cerkvi darovale tudi zla-
te in srebrne kelihe, monštrance in po-
dobno, kar pa je bilo kasneje poslano na 
dunajski dvor. 

Štefka Sem
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Pred 50 leti
KRAJEVNA SKUPNOST LUČE

Največji problem v Lučah, ki pa se 
ga nočemo prav zavedati, je uničevanje 
odpadkov. To je problem vseh malih 
urbanih naselij. Zato mislim, da bi bilo 
najbolje to rešiti za celotno občino. Sa-
mi smo uspeli kolikor toliko odpraviti 
nesnago na javnih mestih s postavitvi-
jo košev za smeti, toda odstranjevanje 
raznih odpadkov v podjetjih, gostin-
skih obratih, gospodinjstvih in drugod 
je ostalo nerešeno. Krajevna skupnost 
je sicer uredila zasilno odpadno jamo, 
ki pa velikokrat ne služi namenu, ker 
nekateri odpadkov niti ne pripelje-
jo do konca. Veliko gre odpadkov tu-
di v Savinjo, kar pa je zelo škoda, ker je 
Savinja v zgornjem toku ena od redkih 
čistih vod na Slovenskem.

Pred 40 leti
O TEŽKEM STANJU 

V ZDRAVSTVU
Stanje v zdravstvu je na sploh zelo 

težko. Ni torej le pri nas tako. Raven 
pravic je izredna, zavest pri uporab-
nikih pa še vedno sorazmerno slaba. 
Smo v regiji in republiki najskromnej-
ši pri koriščenju uslug specialistov in 
bolnic, najnižji stalež imamo v regiji, 
več izdamo za zdravila, kar je posledi-
ca naporov, da bi se čim več občanov 
lahko pozdravilo doma, v regijskem 
merilu izpadamo kot nadpovprečni 
koristniki obiskov na domu, vendar 
pa je najbolj zgovoren podatek, da je 
prišlo v prvem polletju na 100 prebi-
valcev kar 300 pregledov, kar pomeni 
trikrat večje število obiskov pri zdrav-
niku kot v drugih občinah naše regije.

Pred 30 leti
JAVNA TRIBUNA O NOVIH 

OBČINAH
Slovenska demokratska zveza - Na-

rodno demokratska stranka je 14. maja 
v Delavskem domu v Nazarjah organi-
zirala javno tribuno o novih občinah. 
V razpravi je bilo nakazanih več reši-
tev, med njimi tudi ta, da bi občina os-
tala ena sama, sedanje KS pa bi dobi-
le zakonu primerno večje pristojnosti. 
Argumenti za takšno varianto naj bi se 
kazali v enotnem gospodarskem, tu-
rističnem, zakonodajnem, komunal-
nem in davčnem prostoru, ki ga tvo-
ri Zgornja Savinjska dolina. S približ-
no 20 zaposlenimi bi bilo po trditvah 
mag. Božiča moč obvladovati ta pros-
tor, kar naj bi pomenilo tudi dobrih 50 
% manj zaposlenih v občinski upravi v 
primerjavi z varianto pet občin.

Pripravila Tatiana Angioi

Septembra
RIBIŠKA DRUŽINA MOZIRJE

Izpeljali ribiški maraton 
in Kojčev memorial

Jernej Bastl in Branko Hriberšek sta v 
seštevku dveh tekem pustila za sabo 

vso konkurenco. 
(Foto: Benjamin Kanjir)

Mozirski ribiči so se prvo septembrsko 
soboto znova zbrali ob domačem rib-
niku na ekipni tekmi oziroma ribiškem 
maratonu dvojic. Podoben dogodek so 

organizirali že spomladi, seštevek obeh 
tekem pa je dal letošnja zmagovalca. To 
sta Jernej Bastl in Branko Hriberšek.

PRVO IN TRETJE MESTO DOVOLJ 
ZA SKUPNO ZMAGO

Ribolov se je pričel ob osmih zjutraj, 
končal pa ob sedmih zvečer. Ribi, ki sta 
edini šteli na tej tekmi, sta bili krap in 
amur. Jernej Bastl in Branko Hriberšek 
saj jih ujela in po tehtanju takoj vrni-
la v vodo za skoraj 30 kilogramov, kar 
je zadostovalo za zmago na tej tekmi. 
Na spomladanski tekmi sta bila tre-
tja, s skupnim ulovom okoli 50 kilo-
gramov rib pa sta pustila za sabo vso 
konkurenco.

NA KOJČEVEM MEMORIALU 
ZMAGAL LOZIČ

Naslednjo soboto so se ob mozirskem 
ribniku zbrali registrirani tekmovalci 
»plovčkarji« iz vse Slovenije. Pomerili 
so se v lovu rib na tradicionalnem Koj-
čevem memorialu. Za rezultat so šte-
le vse ulovljene ribe. Zmagovalec je bil 
Andrej Lozič s skoraj 19 kilogrami ulova. 

Benjamin Kanjir

PROSTOVOLJNO GASILSKO DRUŠTVO OKONINA

Pionirji peti na državnem tekmovanju 
v orientaciji

Ekipa pionirjev z mentorjem, spremljevalci in predsednikom Gasilske zveze 
Slovenije Jankom Cerkvenikom. (Foto: arhiv društva)

Mladi okoninski gasilci pod vodstvom 
mentorjev že dolgo zelo dobro delajo. 
Redno se pripravljajo in udeležujejo tek-
movanj. Na letošnjem državnem tek-
movanju v gasilski orientaciji so pio-
nirji PGD Okonina dosegli doslej naj-
večji uspeh - peto mesto. 

Nace Govek, Matevž Lužnik in Gal 
Novak ter rezerva Oskar Novak so pod 

vodstvom mentorja Petra Jurjevca do-
segli imeniten rezultat. Da so prišli do 
državnega tekmovanja, so morali svoje 
znanje dokazati na tekmovanju Gasilske 
zveze Zgornje Savinjske doline in nato 
še na regijskem tekmovanju, s katerega 
sta se na državno tekmovanje uvrstili le 
najboljši dve ekipi. 

Štefka Sem
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MUZEJ VRBOVEC NAZARJE

Dan odprtih vrat zaključili z otroško tombolo

Tradicionalna otroška tombola v muzeju gozdarstva in lesarstva v gradu 
Vrbovec je bila dobro obiskana. (Foto: arhiv muzeja)

V Muzeju gozdarstva in lesarstva v 
gradu Vrbovec v Nazarjah so se z dne-
vom odprtih vrat pridružili nizu dogod-
kov ob prazniku Občine Nazarje. Sobo-
ta je bila siva in deževna, obisk tekom 
dneva temu primerno skromen, pravo 
nasprotje pa je bila popoldanska otro-
ška tombola, ki je bila dobro obiskana, 
živahna in z mikavnimi nagradami. 
ZADOVOLJNI S POLETNIM OBISKOM

Kot je povedala direktorica Muzeja 
Vrbovec Barbara Šoster Rutar, so bili 
tekom letošnjega poletja z obiskom za-

dovoljni. Spodbudno je, da so se vrni-
li obiskovalci v skupinah, jeseni pa pri-
čakujejo obisk večjega števila šolarjev. 
NAČRTUJEJO PRENOVO UČNE POTI
Muzej je zanimiv tako za odrasle kot 

za otroke, ki v njem spoznavajo živ-
ljenje, običaje in delo gozdarjev in 

lesarjev. Razstavo eksponatov dopol-
njujejo miselne igre z lesenimi rekvi-
ziti in didaktične točke, kjer obiskoval-
ci preverijo svoje znanje o gozdarstvu 
in lesarstvu. V muzeju se medtem že 

20 let
bo prihodnje leto minilo od odprtja 
naravoslovne učne poti na samostan-
skem hribu v Nazarjah.

ozirajo proti prihodnjemu letu, ko ob 
20. obletnici naravoslovno učne poti 
na samostanskem hribu načrtujejo nje-
no prenovo. 

Barbara Rozoničnik
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Športnik leta 2022

Zdaj gre zares: glasovanje 
se je začelo

ČLANI 
• Timi Zajc (smučarski skoki): 1. mesto 
mix, 2. mesto ekipno ZOI Peking
• Nejc Naraločnik (alpsko smučanje): 
24. mesto smuk ZOI Peking
• Vid Vrhovnik (nordijska kombinaci-
ja): 36. mesto ZOI Peking
• Matjaž Krefl (nogomet): 1. SNL z Alu-
minijem in Olimpijo
• Jaka Bizjak (nogomet): 1. SNL z 
Aluminijem
• Žak Mogel (smučarski skoki): 4. mesto 
kontinentalni pokal Vikersund
• Urh Černivšek (kickbox): 3. mesto sve-
tovni pokal Budimpešta

ČLANICE
• Monika Hrastnik (gorsko kolesarstvo): 
1. mesto spust EP Maribor 
• Tina Robnik (alpsko smučanje): 18. 
mesto veleslalom, 7. mesto ekipno ZOI 
Peking

MLADI ČLANI
• Tim Jevšnik (lokostrelstvo): 2. mesto 
EP (ml), 1. mesto E-pokal (ml) 1. mes-
to DP (ml), 9. mesto EP (člani), 3. mes-
to DP (člani)
• Jernej Presečnik (smučarski skoki): 2. 
mesto FIS pokal skupno
• Gorazd Završnik (smučarski skoki): 1. 
mesto mix ZOI mladi, 4. mesto SP eki-
pno, 15. mesto SP 
• Grega Verbuč (plezanje): 3. mesto DP 
ml.

PRAVILA GLASOVANJA IN IZBORA 
Od 8. oktobra do 31. decembra 2022 

lahko glasujete z glasovnicami v Savinj-
skih novicah. Glasovanje bo potekalo 
tudi na spletni strani www.sportnik-
-zgs.si. V vsaki kategoriji lahko glasujete 
samo za enega tekmovalca ali tekmoval-
ko oziroma prireditelja. Izjema je glaso-
vanje za najboljše ekipe. V tej kategori-
ji lahko glasujete za najboljše tri. Števi-
lo originalnih glasovalnih lističev, obja-
vljenih v Savinjskih novicah, je neome-
jeno. Kopirane glasovnice so neveljavne. 
Na spletni strani lahko glasujete samo 
enkrat. Strokovna komisija, ki je sesta-
vljena iz predstavnikov vseh sedmih ob-
čin Zgornje Savinjske doline, bo pregle-
dala vse veljavne glasovnice in končne 
rezultate objavila na prireditvi, ki bo 10. 
januarja 2023 v Športni dvorani Mozirje.

Po prvi seji strokovne komisije za iz-
bor športnikov leta so stekle intenzivne 
aktivnosti in oblikovanje liste z nomina-
cijami kandidatov za leto 2022. Komisi-
jo sestavljajo vsi dosedanji člani, spre-
memba je le pri predstavniku Občine 
Gornji Grad, saj je župan Anton Špeh 
letos imenoval Roka Faleta. Fale je do-
ber poznavalec športa, še posebej no-
gometa, in se je takoj vključil v delova-
nje komisije. 
GLASOVANJE DO KONCA DECEMBRA

Vodja projekta Športnik leta Ivo Milova-
novič je pridobil predloge po posameznih 
kategorijah in jih uskladil s člani strokov-
ne komisije. Glasovalno obdobje bo trajalo 
od 8. oktobra do 31. decembra 2022. V te-
dniku Savinjske novice bo v vseh števil-
kah od oktobra, vključno z današnjo, do 
konca decembra objavljena glasovnica. 
Hkrati bo možnost enkratnega glasova-
nja tudi na spletni strani Športnika leta. 

Kot že doslej bodo veljavne in 

upoštevane le tiste izpolnjene original-
ne glasovnice, na katerih bodo izpol-
njene vse rubrike. V uredništvu Savinj-
skih novic bodo glasovnice zbirali in jih 
vsak teden sproti oddajali vodji projekta. 
Tudi letos bodo namreč glasovi ljudstva 
pomenili polovični delež pri končnem 
izboru. Glasovanje je torej pomembno, 
saj tako lahko občani in občanke nepos-
redno vplivamo na odločitev, kdo bodo 
športniki in športnice leta. 

O podelitvi priznanja za življenjsko 
delo v športu, ki se zdaj imenuje po nek-
danji športni pedagoginji in aktivistki 
Pavli Trogar, bo komisija odločala na 
osnovi zbranih predlogov pred zaključ-
kom glasovalnega ciklusa. Zdaj gre to-
rej zares in od vas, dragi bralci in bralke 
Savinjskih novic, je v veliki meri odvis-
no, komu bomo zaploskali na zaključni 
prireditvi izbora športnikov leta 10. ja-
nuarja 2023 v športni dvorani v Mozirju.

Jože Miklavc

• Matic Čopar (namizni tenis): 1. mesto 
DP ekipno ml.
• Iztok Goltnik (košarka): 1. mesto liga 
Hopsi 
• Brin Volk Petrovski (namizni tenis): 1. 
mesto liga Savinja, 1. mesto DP (do 19 let), 1. 
mesto DP ekipno, reprezentanca SLO na EP

MLADE ČLANICE
• Maja Marolt (odbojka): 1. mesto DP 
(mivka, članice), 17. mesto EP U20, re-
prezentanca SLO (članice)
• Nika Krašovic (smučarski skoki): 12. 
mesto kontinentalni pokal Lillehammer, 
6. mesto DP
• Špela Pečovnik (odbojka): 3. mesto DP 
U16 (mivka), 1. mesto DP U15 (dvorana), 
reprezentanca SLO
• Emira Avdič (karate): 3. mesto DP ka-
detinje, 3. mesto DP kadetinje ekipno, 2. 
mesto pokal kadetinje ekipno

EKIPE
• SSK Ljubno BTC: 3. mesto ekipno v 
Sloveniji
• OK Mozirje: 4. mesto v 1. B ligi
• NTK Savinja Luče: 4. mesto v 1. ligi
• ND Mozirje: 1. mesto v NP Celje

PRIREDITELJI TEKMOVANJ
• SSK Ljubno BTC: svetovni pokal v 
smučarskih skokih za ženske 
• T.E.A.M: tekaški maraton Savinja 
Mozirje
• SK Beli zajec: alpsko smučanje: 4 FIS 
tekme, 4 tekme za DP
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Šport

Glasujem za:

Izpolnite vse rubrike pri kate-
gorijah. Le taka glasovnica bo 
veljavna!

Športnik

_____________________________

Športnica

_____________________________

Mlada športnica

_____________________________

Mladi športnik

_____________________________

Ekipa
1. ____________________________
2. ____________________________
3. ____________________________

Prireditelj

_____________________________

KOŠARKARSKI KLUB NAZARJE

Za začetek visoka zmaga proti Preboldu

Članska ekipa Košarkarskega kluba Nazarje na začetku sezone 2022/2023; 
trener Miha Čmer stoji prvi z leve. (Foto: arhiv kluba) 

ROKOMETNI KLUB NAZARJE

V novo sezono z novim vodstvom

Ekipa starejših deklic Rokometnega kluba Nazarje s trenerjem 
Branetom Dobnikom (foto: Primož Vajdl)

Za igralke Rokometnega kluba Nazarje 
se je začela nova sezona. Ekipa kadetinj 
bo prvi del sezone igrala v 3. kvalifikacij-
ski skupini državne lige, kjer bodo tek-
movale z ekipami RK Zagorje, ŽRK Z'De-
žele in ŽRK Trgo ABC Izola. Letošnja se-
zona bo za to ekipo težka, saj so nazar-
ske igralke za leto mlajše od nasprotnic 
in v ekipi nimajo nobene igralke letni-
ka 2006, ki je letošnja zgornja starostna 
meja za kadetinje. Četudi bo v tej sezoni 
več porazov kot zmag, bodo igralke do-
bile veliko izkušenj. 

V SEZONI 2022/2023 S PETIMI 
SELEKCIJAMI

Rokometašice nazarskega kluba bodo 
igrale tudi v starostnih kategorijah mlaj-
še deklice C (2012 in mlajše), mlajše de-
klice B (2011 in mlajše), mlajše deklice 

A (2010 in mlajše) in starejše deklice B 
(2009 in mlajše), ki začnejo tekmovati 
v mesecu oktobru.

POVEČATI ŠTEVILO IGRALK
Septembra se je zamenjalo vodstvo 

kluba, predsedniško funkcijo je prevzel 
Aleš Lončar, kar naj bi prineslo sveži-
no in nov zagon ter še boljše delovanje. 
Prizadevali si bodo za povečanje števila 
igralk, krepiti pa želijo tudi organizacij-
ske kompetence, kar so že pokazali z or-
ganizacijo tekme rokometašev invalidov 
na vozičkih, ki je potekala 11. septembra 
v športni dvorani Nazarje med reprezen-
tancama Slovenije in Madžarske. Člani 
RK Nazarje so poskrbeli, da je bila tek-
ma na visokem nivoju in pozitivno oce-
njena tako pri gledalcih kot pri igralcih.

RKF

Z začetkom oktobra se je začela nova 
sezona v 3. SKL vzhod. V prvem krogu 
so se nazarski košarkarji pomerili z eki-
po iz Prebolda in zabeležili visoko zma-
go. Končni rezultat je bil kar 106:66 v 
korist Nazarčanov. Poleg članske eki-
pe so sezono začele tudi mlajše selek-
cije KK Nazarje.

ZMAGOVALEC ODLOČEN ŽE 
V PRVEM POLČASU

Nazarčani so v domači dvorani odloč-
no zaigrali od prve minute dalje. Po de-
setih minutah so vodili za devet točk, 
ob polčasu je bil rezultat 54:34. Doma-
čini niso popuščali niti v drugem delu 
tekme. Dobili so še obe preostali četrti-
ni in ob koncu slavili zmago s 40 toč-
kami razlike. Najboljši strelec je bil s 33 
točkami kapetan Lovro Blatnik, 30 jih 
je dodal Aljaž Skornšek.

Poleg članske ekipe v državnih prven-
stvih nastopajo še selekcije U10, U12, 
U14, U16 in U18. Selekcija U14 je v mini 
pokalu Spar slavila zmagi nad Elektro 
iz Šoštanja in Šentjurjem Tajfunom B. V 
prvem krogu državnega prvenstva so bili 
polovično uspešni. Premagali so ekipo 
Vrani Vransko in izgubili proti Vojniku.

Primož Vajdl
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ODBOJKARSKI KLUB LJUBNO KLS

Dvajset let, odkar se je odbojka vrnila 
na Ljubno ob Savinji 

Predsednica Hajdeja Brglez je 
Vinku Založniku izročila zahvalo za 

dolgoletno delo v klubu.

Začetki odbojkarskega kluba so prvič 
omenjeni leta 1977. Deloval je pod raz-
ličnimi imeni: OK Ljubno, OK Gornji 
Grad, OK Zgornja Savinjska. V letu 1981 
so odbojkarice nastopale v 2. jugoslo-
vanski odbojkarski ligi. Istega leta so 
osvojile pokal Slovenije. Ko se je zve-
zno tekmovanje leta 1983 razformira-
lo, so začele nastopati v 1. slovenski 
ligi, njihova najvišja uvrstitev je bila 
2. mesto. V sezoni 1994/1995 so se uvr-
stile v 3. krog tekmovanja evropske fe-
deracije CEV. Leta 1997 je klub začasno 
prenehal delovati.

V petek, 16. septembra, so v lju-
benskem kulturnem domu s priložno-
stno prireditvijo proslavili 20-letni-
co Odbojkarskega kluba KLS Ljubno. 
Pozdravne besede so pripadle pred-
sednici kluba Hajdeji Brglez, program 
pa so oblikovale mlajše odbojkarice s 
plesnimi točkami, Zara Kladnik na kla-
virju in Nik Novak s harmoniko. Zah-

valo za delo v klubu in doprinos k ra-
zvoju odbojke na Ljubnem je prejel Vin-
ko Založnik. Prav tako zahvalo je prejel 
Paul Orešnik, ki kot sponzor stoji od-
bojkaricam ob strani že 20 let. Priredi-
tev sta povezovali Ines Lemež in Eva 
Kozamernik.
PRELOMNO PETO LETO DELOVANJA

Pred dvajsetimi leti je na Ljubnem na 
pobudo takratnega ravnatelja osnov-
ne šole Rajka Pintarja, učitelja športne 
vzgoje Gorazda Sotoška in priznanega 
odbojkarskega sodnika Zlatka Vitanca 

Najmlajše odbojkarice so s plesnimi točkami obogatile praznovanje.

ponovno zaživela odbojka. Za predse-
dnika kluba so imenovali Sotoška. Prva 
leta so odbojkarice pridno trenirale, v 
svojem četrtem letu delovanja pa so za-
čele nastopati v državnih ligaških tek-
movanjih, tudi v pokalnem, z ekipa-
mi mladink, kadetinj in starejših de-
klic. Igralke so takrat prihajale na tre-
ninge iz celotne Zgornje Savinjske doli-

ne. V petem letu delovanja je klub pri-
dobil generalnega sponzorja, KLS Ljub-
no, in po njem povzel ime, ki ga ponos-
no nosi še danes.

NAPREDOVANJE V DRUGO LIGO
Odbojkarice so začele tekmovati tudi 

na mednarodnem merilu. Leta 2009 so 
z dvema ekipama nastopile na tekmo-
vanju deklet do 17 let na United World 
Games v Celovcu in zasedle odlično 
3. in 5. mesto med 16 ekipami. Uspe-
hi trdega dela so se pokazali tudi z uvr-
stitvijo Valentine Založnik v državno 

reprezentanco v kategoriji kadetinj in 
mladink. V sezoni 2016/2017 3. državne 
lige vzhod so igralke dosegle največji us-
peh - prvo mesto med enajstimi ekipa-
mi. Z 19 zmagami in enim porazom so 
se uvrstile v 2. državno ligo.

BREZ VISOKOLETEČIH CILJEV
Članska ekipa je letos dosegla naj-

boljši rezultat - 3. mesto v 2. ligi vzhod. 
»Naši cilji niso visokoleteči. Smo realni. 
Zavedamo se, da prihajajo zmage, z nji-
mi pa tudi porazi, ki nas dodatno spod-
budijo k popravljanju napak. Namen je 
sodelovanje in prilagajanje delu v sku-
pini, da igralke vzljubijo šport v celoti, 
da jih odvrnemo od digitalnih naprav in 
jih spomnimo na koristno preživet pros-
ti čas, druženje, pomoč,« je med drugim 
povedala Hajdeja Brglez.

Tekst in foto: Štefka Sem

SMUČARSKI SKOKI

Žak Mogel in Nika Krašovic 
sedma v državi

Na poletnem državnem prvenstvu v 
Kranju sta poletna naslova državnih pr-
vakov v smučarskih skokih osvojila Anže 
Lanišek in Ema Klinec. Član SSK Ljubno 
BTC Timi Zajc na tekmi ni nastopil, Žak 

Mogel je bil sedmi, Gorazd Završnik pet-
najsti, mesto za njim pa je tekmo končal 
Jernej Presečnik. Nika Krašovic je bila v 
ženski konkurenci sedma.

Štefka Sem
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Zahvale, Oglasi

V SPOMIN

3. oktobra pred triindvajsetimi leti  
je odšla naša draga 

Vida KOTNIK

Hvala vsem, ki ohranjate spomin nanjo.
 

Kadar bom vandral, 
vandral poslednjič,
ko bom zatisnil trudne oči,
takrat prjat'li zadnjič zapojte,
pesem domača naj zadoni ...

Ko ti življenje
je čaša trpljenja,
je smrt odrešitev, 
je tolažba odveč …
Le mir in pokoj
mi dragi želite …
in zame prižgite
lučko v spomin …

ZAHVALA

Pavel BITENC
iz Nazarij

18. 12. 1940 - 8. 9. 2022

Iskrena hvala vsem in vsakemu posebej za izrečeno so-
žalje in tople besede, s katerimi ste nas tolažili ob boleči 
izgubi dragega ata Pavla.

Hvala vsem, ki ste potovali z njim po tej včasih lepi, vča-
sih težki zemeljski poti.

Hvala vsem, ki ste se poslovili, ga pospremili in kakor-
koli obogatili njegovo zadnjo pot.

Pogrešali ga bomo.

Fanika, Mateja in Simona z družinama

ZAHVALA

V 81. letu se je ustavilo plemenito srce 
naše drage mame, stare mame, prababice in žene

Marije RESNIK
iz Podvolovljeka, p. d. Funtkove

2. 7. 1942 – 22. 9. 2022

Zahvaljujemo se vsem, ki ste jo prihajali kropit, prina-
šali cvetje in sveče, darovali za svete maše in molili ob ža-
ri. 

Hvala gospodu župniku za opravljen obred, pevcem, 
govornici in trobentaču. 

Zahvaljujemo se tudi dobrim sosedom in vsem, ki ste 
jo obiskovali.

Posebna zahvala pa zdravstvenemu osebju dr. Andre-
ji Podlesnik Moličnik, Veri Rakun, Anji Poličnik, Mari-
ji Preskar, ker ste ji lajšale bolečino ob tako težki bolezni.

Vsi njeni
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Za razvedrilo

Nenavadni plodovi 
narave 

Pri Antoniji Govek v Okonini je zrasel sladek krompir ne-
navadne oblike, katerega teža je krepko presegla kilogram.

Olga Slapnik iz Podvolovljeka se je letos veselila odlične 
letine jajčevcev. Največji (na fotografiji) je tehtal točno 800 
gramov. 

Janez Kuhar iz Varpolj je med letošnjim pridelkom našel tri 
krompirje v obliki srčkov. »Narava nas opozarja, da jo mora-
mo spoštovati in čuvati,« je najdbo komentiral Janez. 
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Za razvedrilo, Oglasi

KUPON za brezplačni mali oglas do 10 besed v 41. številki SN

2022

Ime in priimek:

Naslov: 

Vsebina oglasa (do 10 besed):
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Petek,
7. oktober

ob 15.30. Športni park Mozirje
ND Mozirje : NK Vojnik (st. dečki)
ob 16.00. Medgen borza na Rečici ob Savinji
Jesenski pohod

Sobota,
8. oktober

ob 10.00. Športni park Mozirje
ND Mozirje : NK Krško Posavje (st. cicibani)
ob 18.00. Kulturni dom Bočna
Zabavni večer Pokaži kaj znaš
ob 19.00. Večnamenska dvorana v Lepi Njivi
Proslava ob 30-letnici Kulturnega društva 
Lepa Njiva
ob 19.00. Cerkev sv. Jurija v Mozirju
Po maši koncert Mešanega pevskega zbora 
upokojencev in invalidov Mozirje

Nedelja,
9. oktober

ob 9.00. Za Kulturnim domom v Gornjem Gradu
Razstava gob
ob 10.00. Športni park Mozirje
ND Mozirje – NK Ljubno : NK Dravinja 
(kadeti)

Torek,
11. oktober

ob 17.00. Knjižnica Mozirje
Ura pravljic: Medved in klobuk
ob 18.00. Dom kulture Nazarje
Potopisno predavanje Andreja Klemenaka 
o Mehiki

Sreda,
12. oktober

ob 16.00. Osnovna šola Mozirje
Odprtje 9. sadjarske razstave
ob 17.00. Medgen borza na Rečici ob Savinji
Uvodno srečanje pravljičarjev na uri pravljic
ob 18.00. Medgen borza na Rečici ob Savinji
Potopisno predavanje Antona Komarja 
S poti po Italiji
ob 18.00. Knjižnica Gornji Grad 
Uvodno srečanje pravljičarjev na uri pravljic

Četrtek,
13. oktober

ob 18.00. Kulturni dom Mozirje
Lutkovni abonma: Muca Copatarica
ob 18.00. Medgen borza na Rečici ob Savinji
Zeliščnica – čajanka in pogovor o zeliščih 
in zeliščnih mešanicah, ki ohranjajo 
zdrav imunski sistem 
ob 18.00. Knjižnica Nazarje 
Uvodno srečanje pravljičarjev na uri pravljic

Napovednik, Mali oglasi, Oglasi

Napovednik dogodkov

KMETJE, GOZDARJI
Gradimo gozdne vlake brez miniranja. 
Opravljamo tudi vsa ostala dela s stroj-

no mehanizacijo ter kiper prevoze. Kvalitetno in 
poceni; Brlec Franc 041/606-376.

GP Brlec d.o.o., Prihova 95, 3331 Nazarje.     

ŠIVILJSTVO ŽANA 
Šivanje po meri, kostimi, srajce, hlače in 
razna popravila (menjava zadrg, krajša-

nje, ožanje). Gsm 041/498-943. 
Oblak Z. Barbara s.p., Ljubija 88, 3330 Mozirje.

ŽIVALI – PRODAM
Prodam prašiče domače 
vzreje, različnih tež, možna 
dostava, Andrejeva kmetija; 
gsm 031 509 061.
Prašiče, mesnate pasme pri-
merne za dopitanje na več-
jo težo. Fišar, Tabor; gsm 041 
619 372.
Prodam 2 bikca simentalca, 
stara 10 dni; gsm 041 785 351.
Prodam Šentjernejske peteli-
ne in kokoši ter fenix piščan-
ce; gsm 070 870 321.
Prodam teličko, staro 7 mese-
cev, ls pasme, za zakol ali na-
daljno rejo; gsm 030 643 112.

ŽIVALI – KUPIM
Kupim telice in krave za za-
kol, prodamo prašiče od 110 
do 150 kg; gsm 031 832 520.

Kupim kravo, telico za zakol, 
dopitanje in teličke, bikce 
nad 100 kg; gsm 031 533 745.

DRUGO – PRODAM
Prodam krmni krompir; gsm 
041 696 802.
Suhe treske za podkurit 
ogenj, prodam; gsm 041 354 
657.
Prodam ročno stiskalnico za 
sadje, 130 l; gsm 041 510 219.

DRUGO – KUPIM
Traktor in ostale kmetijske 
stroje kupim; gsm 041 259 
810.

DRUGO – IŠČEM
Rabim kletko za morskega 
prašička, najmanj 80 cm dol-
žine; gsm 070 235 316.
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